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~ arribar aquestes dates, costa molt sostrcurc's a 1." temptació de fer 
balanç. Fins i tot per a una empresa que no té pèrdues ni beneficis -ni en vol 
tenir-, com "Cap Vermell", és engrescador passar revista a l'any que deixam 
enrere, encara que no sigui per altra cosa que prendre alè de cara al que acabam 
d'encetar. 

I no és de l'economia de "Cap Vermell" que volem parlar -per cert, 
encara no ens ha vengut bé cobrar-vos la subscripció de I 'any passat, però ja 
caurà-, sinó de les coses que han passat pel món i que ens han deixat un regust 
ben amarg. La guerra d'Iraq, que per molt que diguin no ha acabat ni fa cara 
que pugui acabar aviat, va ser la cega resposta dels Estats Units al seu terrible 
11-S, i avui ens trobam amb un món més insegur. Els morts degoten a diari, en 
un episodi de sang i dolor sense aturador. Espanya hi va fer costat i, sigui per 
això o perquè el terrorisme també és cec, ens trobàrem amb un no menys terri
ble 11-M, d'infaust record. En un altre sentit, la catàstrofe natural del sud-est 
asiàtic, farcida d'imprevisions i negligències, ens ha tancat I' any amb una pàgina 
dantesca, de proporcions inversemblants quant a morts i desapareguts. I tot 
això sense comptar els conflictes "menors": la fam, les epidèmies i les injustícies 
yue senyoregen arreu del món i delmen poblacions senceres, sempre.; les mateixes. 

Ens hauríem de propos::tr ];:¡ construcció d'un món millor. Amb totes les 
nostres forces. Cadascú des del seu lloc i amb la seva modesta però imprescin
dible aportació. No podem girar 1' esquena a la resta de la Humanitat, perquè 
ara ja sabem que el vol d'una papallona a l'altre extrem del planeta Terra acaba 
per afectar-nos a tots. És una qüestió de supervivència i de solidaritat. Aquest 
vaixell, o el salvam entre tots, o tots hi sotsobram plegats. Tot sense oblidar que 
per salvar el vaixell convé que a I 'arjau del timó hi estiguin els millors timoners, 
els més assenyats, els més preparats. Per desgràcia, al timó hi estant, en massa 
ocasions, aquells que semblen gaudir de llançar la nau contra les ones del tem
poral, els qui no són capaços de preveure d'on vendrà el vent, o els qui, en lloc 
de voler-nos manar a port segur, ens menen per singladures temeràries i plenes 
de perill. 

També des de Capdepera i Cala Rajada estant, hem de tirar endavant la 
nostra modesta singladura. No ens queda cap altre remei. I nosaltres, els de 
"Cap Vermell", ho farem de manera immediata amb la concessió del V PREMI 
CAP VERMELL, 2004. Com haureu vist a la portada i com podeu llegir a la 
justificació que publicam en aquestes mateixes pàgines, el guardó ha anat a 
parar a mans de la CONFRARIA DE PESCADORS "VERGE DEL CARME", 
de Cala Rajada, una entitat amb una trajectòria impecable de més d'un segle de 
servei incondicional al sector professional que representa. Però, també, una 
entitat que ha sabut ultrapassar els límits estrictes del seu àmbit d'actuació per 
tal d'inserir-se en tola la soc.;ielal eala-rajadera i esdevenir un referent social 
imprescindible. Lliurarem el premi a la gent de la Confraria, el proper diumenge 
dia 6 de febrer, a les 20 hores. Serà, çom sempre, en el Teatre Municipal i us hi 
esperam a tots. 



informació local 

Plaça 
des 

Si fiar 

Cala Agulla 
L'estampa de la platja de 

l'Agulla, amb un seguit d'arena des de 
s'Entrador fins als pins de ses Vegues, 
ha desaparegut. Els temporals que ha 
patit en els úllims anys i la degradació 
contínua del seu perfil com a 
conseqüència de la pressió humana, han 
fet que els vaticinis dels tècnics i 
ecologistes comencin a ser una realitat. 
La natura té les seves dinàmiques i els 
humans ens encabotam a canviar-los. 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

Ara, Ajuntament, hotelers i 
veïns clamen per unl'l regeneració 
immediata, preocupats per la imatge 
que oferirà el proper estiu. Poc s'han 
preocupat dels efectes de la retirada 
d'alga, de la sobreocupació de 
banyistes, del pas de vehicles, de la 
degradació de la vegetació, de 1' excés 
de gandules, de I' obertura de camins 
en les dunes, etc .. 

El passat dia 14 de gener, ens 
visità el cap de la Demarcació de Cos
tes, Víctor Torres, i el Delegat del 
Govern, Ramon Socies, per a 
comprovar in situ com es troba la 
platja i plantejar les mesures 
necessàries per a la seva 
recuperació. Des de l'Ajuntament se 
proposa traslladar l'arena de la part 
submergida de la costa a 1' exterior, 
al·legant el menor cost d'aquesta 
operació i la manca d'impacte 
ecològic.El delegat del govern 
manifestà que, una vegada fets els 
estudis necessaris, actuarien per 
millorar l'estat de la platja. 

També n'hi ha que han 
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comentat la bellesa de la platja en estat 
salvatge i, sense qüestionar la 
necessitat de prendre mesures, els 
agrada passejar i veure els rierols i les 
basses d'aigua que s'han creat a la 
platja. 

Centre de dia 
Fa uns mesos parlàvem de la 

bona acollida del centre de dia i de 
I' elevat grau de satisfacció dels usuaris. 
Ara que el servei es troba davant una 
forta demanda i és a prop de la seva 
capacitat màxima, s 'ha plantejat 
l'ampliació de les instal-lacions pertal 
de poder donar resposta a les 
necessitats tant dels usuaris actuals 
com a l'increment previst. 
Concretament, es pretén construir una 
sala annexa a I' edifici existent, que 
milloraria l'atenció en poder discrimi
nar I 'atenció als usuaris amb 
necessitats fisiques de la d'aquells que 
tenen necessitats psíquiques, que ara 
per ara comparteixen el mateix espai. 
L'ampliació suposaria disposar entre 
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150 i 200 metres quadrats més. El 
pressupost previst és de 237.000 euros, 
aproximadament, i existeix la 
possibilitat de rebre un ajut institucional 
per a afrontar el total de la despesa. 

Torres 
L'Ajuntament de Capdepera 

aprovà de sol·licitar al Ministeri de 
Cultura una ajuda per a la restauració 
de les torres de defensa del municipi, 
concretament les talaies de son 
Jaumell i del Cap Vermell, i la Torre 
Esbucada. Aquests elements, 
actualment, es troben en un estat de 
total i lamentable abandó, i corren el 
perill de convertir-se, en poc temps, 
en un caramull de runes, com per 
desgràcia ja gairebé ha succeït en el 
cas de l'esmentada Torre Esbucada. 

La seva restauració pot resul
tar costosa, ja que, a més de la 
intervenció arquitectònica, cal tenir 
present les dificultat d'accés, 
especialment als dos primers edificis. 
La iniciativa del PSM comptà amb el 
suport de tots els gmps ¡:¡mh 
representació municipal. Ara la pilota 
és a la teulada del Ministeri de Cultu
ra. 

GESA 
El pols entre I' Ajuntament i la 

companyia elèctrica continua mentre 
el servei de cada dia empitjora. La 
construcció d'una nova subestació i el 
soterrament del cablejat, atenent les 
Normes Subsidiàries municipals, són 
el bessó del conflicte. Així, responsa
bles de 1' empresa manifestaren 
recentment que la xarxa no admet cap 
creixement i que la situació pot arri
bar al col·lapse, i vaticinaren un estiu 
caòtic pel que fa al subministrament 
d'energia. 

El principi d'acord entre 
1 'Ajuntament i GESA a fi que els veïns 
paguem, mitjançant el rebut elèctric, 
el sobrecost del soterrament de la 
instal·lació, resta pendent d'una llei que 
el reguli. Mentrestant, el temps passa 
i no comencen les obres. 

Futbol 
Tot i que a l'hora d'escriure 

aquesta informació 1 'Escolar acabava 
de perdre el primer lloc de la 
classificació de Primera Regional i 
havia davallat fins a la tercera posició, 
pensam que la campanya de 1' equip 
local havia estat, fms aleshores, gairebé 
impecable. Volem creure que el petit 
sotrac de què estam parlant ja s 'haurà 
superat quan rebreu aquest exemplar 
i que, enguany sí, l'Escolar retornarà 
a la Preferent, categoria que per his
torial i potencial esportiu li correspon. 

Visita 
El conseller 

de Medi Ambient, 
Jaume Font, visità el 
nostre municipi amb 
motiu de la 
presentació del 
projecte d'actuació en 
el darrer tram del 
torrent de Canyamel, 
a la zona humida, i de 
la inauguració - i ja en 
van unes quantes -
d'una nova fase de la 
depuradora. 

Pel que fa a 
Canyamel, està previst 
crear un passeig en el 
marge dret del torrent, 
que alternarà camí de 
terra i passadissos de 
fusta, i inclourà 
mobiliari urbà, 
equipaments 
d'interpretació del 
medi (panells) i zones 
d'observació 
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descans. L'objectiu és apropar I' ANET 
als ciutadans i integrar el torrent en el 
seu entorn. La inversió prevista és de 
600.000 euros, el termini d'execució 
és de 6 mesos i afectarà uns 400 
metres lineals. 

Quant a la depuradora, se 
n'ha incrementat la capacitat de 
tractament fins a les 10.000 tones 
d'aigües residuals diàries. Així mateix, 
la depuradora ha estat adaptada a la 
directiva europea sobre tractament 
d'aquest tipus d'aigües. La inversió 
arriba als 3.534.462 euros, que són una 
doblerada, i permetrà disposar d'aigua 
depurada d'alta qualitat. 

Concerts 
Dia 21 de desembre tingué lloc 

el concert presentació de la biblioteca 
de 1 'Escola de Música, coincidint amb 
1' acte de donació dels fons Ballester, 
Boomer i Leuenberg, els quals vénen 
a posar els fonaments d'aquesta bi
blioteca. L'acte comptà amb la 
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presència de les autoritats municipals i de la direcció de 
1' escola, les quals agraïren la desinteressada donació 
d'aquest material, que romangué exposat a can Creu d'Inca 
entre els dies 20 i 27 de desembre. 

L'acte tingué una cloenda d'or amb el concert ofert 
pel duo de la pianista Noemí Dalmau i el cel·lista Hans
Gorg Eketorp, i pel trio format per Miquel Angel Gutiérrez, 
Catherine Elizabeth Davies i Antònia Massanet. Al final, 
actuaren conjuntament les tres corals del municipi. 

Altres concerts a què poguérem assistir entorn de 
Nadal foren: el de la Coral Gabellina, amb motiu del seu 
sisè aniversari, a l'església de Sant Bartomeu, dia18 de 
desembre; el dels alumnes de l'Escola de Música, en el 
Teatre, dia 22; el dels alumnes de les escoles públiques 
s' Auba i s'Alzinar, dia 23; el de la Coral s'Alzinar, a 
l'església d'El Carme, dia 26; el de Little Music, també a 
l'església de Capdepera, dia 6 de gener. Com es veu, per 
les festes, de música no en mancà, i s 'ha de dir que, en 
general, totes les cites compliren amb les expectatives i 
comptaren amb el recolzament del públic. 

Piscina 
L'actual equip de govern, és a dir PP i Es Grup, 

criticaren a bastament el projecte de la piscina, o de la 
"macropiscina", com els agradava anomenar-la. Ara, si
gui perquè les circumstàncies així ho imposen, sigui perquè 
han reconsiderat el seu punt de vista, el projecte, una vegada 
modificat i amb una mínima reducció dc la despesa inicial 
prevista, toma tirar endavant. Ara, el cost total quedarà en 
els 2.344.082 euros i les novetats més significatives són 
l'eliminació d'alguns elements considerats innecessaris, 
com eljacuzzi, i la incorporació d'altres de més rendibles, 
com una zona multiusos i de serveis complementaris de 
gimnàs. Està previst que les obres durin quinze mesos, cosa 
que suposaria la seva inauguració, si tot va bé, cap a la 
primavera de l'any que ve. Segons el batle, Joan Ferrer, el 
nou projecte suposa l'estalvi de 30.000 euros. Si és així, 
cosa que ja veurem, estam parlant d'un 1 '3% -els menuts
del pressupost inicial. Total: la piscina es fa, i la fan els qui 

CLÍNICA 
DENTAL 
Cc. lc. R.c.j a. el a. 
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la criticaven, i vendrà a costar el que ja estava previst. 
Tant de renou per no res ... 

I Mostra Ornitològica 
A can Creu d'Inca s 'hi presentà, els dies 18 i 19 

de desembre, la I Mostra Ornitològica, en què, a més es va 
donar a conèixer 1 'Associació Ornitològica de Capdepera. 
Aquesta mostra va consistir, bàsicament, en una exposició 
de canaris, sense concurs. Tot plegat no és sinó el reflex 
d'una arrelada afició, que en el poble ve d'antic però que 
mai havia aconseguit aglutinar-se en una agrupació que 
recollís les aspiracions i les necessitats dels aficionats locals, 
més de vint. 

Ban 
El batle ens va comminar, per Sant Antoni, a no 

emprar elements pirotècnics, tot invocant no recordam quina 
legislació. I ho va fer en català, cosa que agraïm. Però es 
veu que el dia de la redacció del ban, na Maria Àngela 
Melis tenia el dia lliure i no hi va haver temps de passar-hi 
el sedàs: 19 faltes d'ortografia en un text relativament curt, 
19 faltes com 19 estels, llampants i enlluernadores, 19 fal
tes que en castellà haurien aixecat de la tomba el senyor 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Cervantes, o qui sap si el mateix cavaller don Quixot. En 
català, però, 19 faltes no commouen ni les ànimes més 
sensibles. Ens pensàvem que, amb la presentació del 
calendari de l'Ajuntament (l'inevitable any de sa llata), ja 
s'havia assolit el sostre, que ja no es podia fer pitjor, però 
ara sabem que sí. 

Donatiu 
Un grups 

residents alemanys a 
Capdepera, encapçalats 
per la senyora Marlis 
Lorent, feren entrega de 
1.000 euros al batle de 
Capdepera, Joan Ferrer, 
a qui acompanyà 
Maribel Vives, regidora 
de Participació 
ciutadana. Els doblers havien estat recaptats a una festa 
de Nadal, i seran destinats a la compra de joguines per a 
1' escaleta municipal. 

Mercadet 
L'Associació contra el Càncer organitzà els 

tradicionals mercadets de Nadal a Capdepera i Cala Raja
da, els passats 12 i 19 de desembre. Comptaren amb les 
actuacions dels gmps de ball de bot, que animarem les 
dues jornades. Es muntaren al voltant de les deu paradetes 

Any de sa Llata 
Acabam d'encetar 1' any, però no un any qualsevol: 

acabam d'encetar 1' any ... de la llata! !tenim logotip, realitzar 
per Toni Febrer i Toni Mora i triat d'entre els 82 originals 
que varen prendre part en la convocatòria. La idea d'aquest 
any de la llata és organitzar actes en tots i cadascun dels 
mesos, començant pel calendari de 1 'Ajuntament que, com 
no, és dedicat monogràficament a l'efemèride. Com a 
actuacions i actes més immediats, s'havien previst els 
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següents: la col·locació de cartells informatiu, amb el logotip; 
la instal-lació d'una senalla gegant en algun espai públic, 
l'organització d'una vetlaria el passat dia 14; la presentació 
del projecte de museu de la llata; la convocatòria d'un 
concurs infantil per a 1 disseny d'una mascota; la 
convocatòria de les beques d'investigació i de les li 
Jornades d'Estudis Locals, també al voltant del motiu de la 
llata; una conferència del professor Jaume Alzina, el proper 
dia 1 de febrer. Quan redactàrem aquesta notícia (a mitjan 
gener) no s'havien donat senyals de vida de cap d'aquests 
actes i, si algun d'ells continuava d'empeus, no se n'havia 
informat a ningú. 

GRUP MUNTANER- RIBOT, S.l. 
Antonio J. Muntaner Pomar 

"'lnUTERRE, J .... 
SEGUROS 

CATAlANA 
OCCIDENTE 

novomedic~s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~..--.~e 
PGfúqueria 
Td. 971 81 l43 

C/. S'alzinar, 18-07580 CAPDEPERA 
Tel.971563096- Tel. Móvil 61739 2929 -Fax 97156 5310 
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·Festes 
El cicle de l'Esperança-Nadal-Cap d'Any-Sant 

Antoni cada any és iguaL I, precisament per això, tots ens 
hi agombolam còmodament, sense ensurts, sense sorpreses, 
sense imprevists. Al capdavall, això és el que se n'espera, 
de les festes, que s'acomodin a les nostres expectatives i 
que no surtin del guió que duim segellat cor endins. De 
manera que l'Esperança va sortir bé, com sempre, amb la 
participació, com a oradors destacats, de Mn. Andreu 
Genovart, vicari episcopal, i de Mn. Antoni Amorós, rec
tor d'Artà. Per Nadal, ja se sap, matines a Capdepera i a 
Cala Rajada, amb Sibil-la, com ha de ser; en aquesta darrera 
parròquia, per cert, oficià Mn. Nadal Bernat, prevere nascut 
en aquest poble, com sabeu, i que ara cursa estudis 
superiors a Roma. Tampoc no hi hagué res de nou per Cap 
d'Any, i aquesta és la millor notícia que en podem donar, a 
no ser els inevitables excessos gastronòmics i la marxeta 
nocturna corresponent. Pel que fa als Reis, un any més 
arribaren al moll de Cala Rajada, varen venir carregats 
d'il-lusió i ens encengueren un llumet d'esperança enmig 
d'un món ple d'incerteses i d'ombres . Sant Antoni, 
finalment, haurà coincidit amb la impressió d'aquest nú
mero, però si ha sortit tan bé com ganes hi està posant 
l'Obreria, segur que haurà estat un èxit (amb permís de la 
climatologia). 

SA BOTIGUETA 
C•rnr M•Jor, • (entre I'Ajunlament 
i el bu de Can Patilla) 
Capel..,..-

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

Iarorma't al telf.: 971 819 480 
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Bandes 
No, no ens referim a les bandes de música, ni a les 

de lladregots organitzats, sinó a les bandes o faixes o el 
que es diguin, que 1 'Ajuntament està instal-lant en el carrers 
Port i Gómez Ulla i Col·legi, així com als passos de peatons 
gropelluts i una mica més alts que 1' asfalt del carrer que 
també s'estan construint, o que ja s 'hauran construït quan 
pogueu llegir aquestes línies. Ens estam referint, en fi, a 
tots aquests entrebancs que s'estan posant per mirar de 
fer entrar en pastura tots els energúmens que circulen per 
dins el poble com si ho fessin per una circuït de carreres. 
Veure'm si s'aconsegueix o no, però almanco els ho hem 
de posar dificiL De manera que la nostra enhorabona a 
l'Ajuntament, la medalla d'or de "Cap Vermell" i el diplo
ma de reconeixement de mèrits. 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Obrim dia 1 de febrer 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971841310 
porxada@futurnet.es 
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ELS NOSTRES ESCRIPTORS S'EXPLIQUEN 

Entrevista a 

Entrevista realitzada per Josep Vidal i Pizà, 
per a l'Associació de 

Premsa Forana de Mallorca 

Us assegur que no va ser fàcil de trobar, la casa de 
Sant Elm del nostre estimat Baltasar Porcel, il·lustre i 
universal escriptor de les nostres lletres. Quan li vaig 
dir que trobar casa seva no m'havia sigut tan fàcil com 
ell m'havia assegurat, en Baltasar em respongué: bé, 
però tampoc no és fàcil arribar a Nova York i cada dia 
milers de persones visiten aquesta ciutat... En 
conseqüència, i degut a la resposta, em vaig quedar 
blanc per dintre, però vaig saber camuflar la blancor 
externa... En una de les dependències del casalot, 
envoltats de pins, refilets d'ocells i muntanyes, la 
conversa que mantinguérem s 'esdevingué, plàcida, 
entre la realitat i la fantasia ... 

P.-Estimat Baltasar, com era l'ensenyament que vas 
rebre? 

R.--Home ... Absolutament caòtic, insignificant... No era 
pròpiament un ensenyament, sinó una repetició de coses. 
Teníem els llibres en castellà i parlàvem en mallorquí, i ens 
feien dir la lliçó de memòria. Això era tot. Record el director 
de l'escola que es deia Tem, don Tem li dèiem nosaltres, i 
que era veí meu a Andratx. Aquest don Tem era un ser 
pintoresc, i jo era una persona molt poc dòcil. Tenia amb ell 
una relació molt tempestuosa. 

-Què volies ser quan eres petit? 
.-Bé, demoltpetitmoltpetitmés o menys volia ser pintor, 

a vegades. També m'hauria agradat ser tram viari, perquè 
anava a Palma i hi havia tramvies, i em fascinaven els 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 

tramvies. Però a partir dels dotze, tretze anys jo vaig pensar 
que volia escriure, no ser escriptor, que llavors era una cosa 
que no se m'ocorria, però sí que volia escriure. Jo estava 
destinat a ser gerent d'hotel, director o delegat de sucursal 
bancària ... perquè vaig estudiar comerç a Palma; el que 
passa és que cada vegada vaig anar llegint més i escrivint 
més, i em vaig anar desviant cap a aquest altre costat. El que 
em vaajudarmoltvaserel fet d'haver llegit molt des de molt 
jovenet. Record uns capellans d'Andratx, el rector Gabriel 
Rebassa i el vicari Miquel Mas. Aquest Gabriel Rebassa 
em va donar un dels primers llibres que vaig llegir en 
mallorquí. 

-Quin és el punt a partir del qual vostè es veu amb 
ganes i coratge d'escriure i seguir escrivint? 

-Sempre. Sempre. És a dir, vaig publicar devers l'any 
1952, quan jo tenia quinze o setze anys, el meu primer article 
al setmanari d'Andratx. Cinc anys més tard vaig començar 
a escriure a un diari a Palma, i a publicar algun relat, algun 
conte curt ... Sempre vaig creure, amb una clara consciència 
que em faltava molt, que jo podia escriure i que havia 
d'escriure. És a dir, no en vaig tenir cap dubte, d'aquest fet. 
Ara, el que no em pensava era que algun dia m'hi pogués 
dedicarprofessionalment, però haviallegittant que 1' aventura 
d'escriure una novel·la em fascinava. A més, llegint, un 
crea. No és com la televisió que és una cosa estúpida on et 
poses allà assegut i és com si t'ho aboquessin amb un 
embut. Clar, tu no fas res. Cada llibre és un món diferent que 
tu crees quan el llegeixes, l'interpretes i el fas teu. 

-Com valores les teves trajectòries personal i literària? 
-Aquesta valoració ja no té gaire interès. Jo ja sóc la 

meva història, i el que jo digui no té gaire sentit. El que et puc 
dir és que n'estic satisfet, evidentment, i que també estic 
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segur que seguiré pel mateix camí. 

-Havent publicat tant, havent s-igut fall 

premiat, havent sigut traduït a tantes 
llengües, per què seguir escrivint, on és , ,. 
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pateix aquest problema d'inferioritat. I aquí, a 
Mallorca, ja no. ho diguem. Jo crec que a 
Mallorca desapareixerà, o quedarà reduït a un 

1 petit món rural no culturalitzat. Aquest és 
almanco el camí: de cada vegada hi ha molta 

el sostre? =- j -
-No n'hi ha, de sostre. És a dir, tu pots..,.. ¡.:_-()tldlu..S 

• menys gent que el parla. Pens que si la litera
tura catalana s'ha de salvar, no se salvarà pas 
per Mallorca. A més, els mallorquins tenen 
poca consciècia cultural, i de nació. No obstant 
això, aquí, a Mallorca, hi ha un grup d'escriptors 
que escriuen realment bé. 

esser com Tolstoi, de bo, pots ser com r.Afl. A 
Shakespeare, per exemple. Què és que ho , ;--G_lA 
impedeix? El sostre és infinit, no hi arribes Fr)S{;A/ 
mai. Els premis, per exemple, no tenen gaire %/. -. ' .. 
importància. Són perquè has fet uns llibres, ltJrcel 
i són els llibres, els importants, els premis 
van al darrere. Els premis no et fan un favor, 9'-'Rf:.MI'lWUT>l!Nrr . 

ets tu que fas un favor als premis. Estic 
completament segur que podria fer llibres encara millor que 
els que he fet; això no vol dir que els faci tot i que tenc una 
gran consciència del que puc arribar a fer. 

-I posats a pensar, el Premi Nobel seria important 
dintre de la teva carrera literària? 

-Home, clar que ho seria, evidentment, per una raó clara, 
perquè el Premi Nobel és un premi mediàtic que es coneix 
al tot el món. A més, algunes vegades jo he estat a les llistes, 
m'han presentat, els acadèmics han estat aquí, a Sant Elm, 
i hem parlat... A partir d'aquí, parlem. Primer, cada any són 
presentades més de dues-centes obres als Premis Nobel, és 
a dir, que els acadèmics treballen amb més de dos-cents 
autors. Cada any en cauen uns trenta i n'entren uns trenta 
més. Segon, les literatures de països, com pot esser la 
catalana, que no tenen un estat propi, és molt dificil que les 
premiïn, fa molts anys que no les han premiades, per tant, 
això juga a la meva contra. Resumint, estaria molt bé que 
em donessin el Premi Nobel, però que me'l donessin no 
significaria que jo fos millor i alhora és molt dificil que me' 1 
donin 

-Parla'm una miqueta de l'estat de salut de la 
literatura catalana? 

-La salut és bona. Hi ha molts d'escriptors bons, sobretot 
poetes i novel·listes. Tant bona com la castellana, com la 
francesa, com la italiana... El que passa és que té un 
problema, i és que es dóna en un context molt dificil. Es 
produeix a un territori bilingüe on és la llengua fluixa, i la 
llengua forta és la llengua de 1 'Estat, que en aquest cas és 
el castellà, per tant té un problema molt fort, perquè el 
castellà està molt protegit pel Govern Central, i el català 

-És possible que ens posis alguns 
·RTRA fX~lJ(/75 exemples d'aquests escriptors mallorquins 

que consideres que escriuen bé? 
-Per exemple, el poeta Bartomeu Fiol. És un poeta a 

vegades molt abstracte, però d'una gran força. En Joan 
Alcover. .. Mira, ara et diré una cosa: fins que cada 
mallorquí no sàpiga de memòria dos poemes d'en Joan 
Alcover, Mallorca se n'anirà per avall. Els castellans, els 
russos, els anglesos saben de memòria els seus grans 
poetes, els ensenyen a les escoles, això constitueix una 
nació. Són molt més importants en Bartomeu F iol o en Joan 
Alcover, que tots els polítics que hi ha hagut a Mallorca. 
Llorenç Villalonga, Miquel dels Sants Oliver, Blai Bonet són 
d'altres autors que m'agradaria també destacar. 

-Triar la llengua catalana per escriure, li ha suposat 
un gran desavantatge'! 

-Jo escric i public en català la meva obra de creació. 
Després és traduïda al castellà, o al francès, etc. Després 
escric en castellà a la premsa, concretament a La Van guàrdia, 
i també hi he publicat, en aquesta llengua, alguns llibres de 
viatges. Podria viure només escrivint en català, però sempre 
he practicat aquest bilingüisme. El castellà, per a mi, sempre 
ha estat una llengua pont, una llengua més periodística, i el 
català més una llengua de creació. Però, si la meva llengua 
de creació hagués estat el castellà, tot hauria estat més 
fàcil. A part d'això sense comptar que en temps de Franco 
tot això estava prohibit. El senyor Franco i tota la gent que 
anava amb ell eren uns genocides, talment en Hitler amb els 
jueus. Es va intentar un genocidi amb una cultura, prohibint 
totes les manifestacions. I nosaltres ens hi oposàvem. 

-Com veus aquest joc entre qualitat i comercialitat, 
pel que fa a la literatura? 

-Això és molt senzill. Des de la caiguda de l'imperi 

S S [ ( Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 
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comunista, s 'ha implantat el mercat d'una manera absoluta. 
Al mercat, com més es ven un producte, millor li va al que 
ha creat aquell producte; llavors, aquest producte, per 
vendre' s, s 'ha de procurar que pugui arribar a la màxima 
gent possible. Això ha afectat al món del llibre. Mira, tot 
llibre que es ven molt, en principi, no és un llibre 
excessivament bo, perquè no pot esser complexe, el llibre, 
sinó que ha de tenir un llenguatge planer, una història més 
o menys rocambolesca, molt de sentimentalisme, pocs 
personatges ... És a dir, ha de tenir unes característiques 
generals de tipus cinemàtogràfic que facin que el pugui 
comprar molla gent. Aleshores, els llibres més inleressanls 
es venen menys perquè hi ha menys públic preparat per 
llegir-los. 

-I vostè, s 'ha sentit algun cop temptat de fer un tipus 
de literatura més comercial? 

-No. No. Jo he jugat la carta de la qualitat i no la de la 
quantitat. I a la vegada, els diners que hagués pogut guanyar 
jugant a la quantitat, els he guanyat fent periodisme. A mi 
el periodisme m'ha anat molt bé perquè m'ha posat en 
contacte amb la gent, m'ha pagat melts viatges, m'ha donat 
doblers per viure bé ... Aleshores m'he pogut permetre el 
luxe d'escriure el que he volgut perquè no m'han faltat els 
doblers. Jo he cregut tant en la literatura que mai he volgut 
dependre econòmicament de la literatura 
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-Com definiries el que és Mallorca en l'actualitat? 
-A cab de publicar una novel·la sobre aquest tema que es 

diu "Olympia a mitja nit". Mallorca és un desgavell, on no 
se sap on es va. S 'ha convertit en un mercat on hi ha més 
oferta que demanda. Si tu vols aguantar una finca, un 
paisatge, unes tradicions, un aire pur, etc., et foten, et posen 
imposts, et fan la vida impossible ... Però si tu vols destrossar 
una platja, fent hotels, o residències ... , encara t'alaben. A 
Mallorca,posempercas,hiha300.000mallorquins,300.000 
forasters i 300.000 estrangers, aleshores, els mallorquins 
estam en minoria. A més, cada any Mallorca reb 10.000.000 
de turistes, i la major parl del capital que es mou aquí és de 
gent de fora. Ara, els mallorquins tenen una idea raríssima, 
i és que són els amos de Mallorca. A Andratx mateix, en un 
cens de 10.000 persones, el darrer cens publicat, hi ha 
menys de 2.000 persones de pare i mare andritxols. Això és 
Mallorca. 

-Parlem de la identitat. 
-Mallorca ... jo crec que, si parlam d'identitat, Mallorca 

s'enfonsarà ... A més, la identitat de conservar els boleros, 
o el porc negre, serveix de ben poc. S 'ha de parlar una 
llengua, s 'ha de fer una obra, i s 'ha d'estar a 1' avantguarda 
del món, on es talla el bacallà. Et pos un exemple de la 
identitat de Mallorca: imagina't deu persones mallorquines, 
des de consellers, advocats, passant per propietaris rurals ... , 
i van a un restaurant, i el cambrer fa trenta anys que viu aquí 
i continua xerrant en castellà, i tots li xerren en castellà ... A 
partir d'aquí no hi ha res a fer. Aquest localisme exacerbat 
i a ran de terra, no és pròpiament identitat. 

-Parlem de política: què t'ha semblat el canvi a les 
Illes Balears, de l'anomenat Pacte de Progrés a l'acual 
govern amb el senyor Matas al capdavant?; i del canvi 
Aznar l'actual govern Zapatero, pel que fa al conjunt 
de l'Estat Espanyol? 

-El tema de la política de partit hauria de ser un tema 
secundari. A mi, particularment m'interessa molt poc. 
L'important és la política de conceptes. Jo, amb algun partit 
del Pacte de Progrés estava d'acord amb el concepte que 
tenen de Mallorca. Crec que els uns van plantejar uns 
problemes que els altres negaven i ara accepten, i jo estic 
amb el govern que s'enfronti amb els problemes reals del 
País, i que intenti potenciar el que podríem dir 1' ésser genuí 
de Mallorca ... Im' és una mica indiferent el color polí te que 
sigui, sempre que no sigui ni comunista ni franquista. Això 
traduït a Espanya, doncs, el PP va tenir una primera etapa 
bastant bona, en què es va posar bastant ordre, i una segona 
en la qual el senyor Aznar va perdre el cap, per un orgull 
espanyolista absurd. Pens que la caiguda d' Aznar ha sigut 
bona, fins i tot pel PP, i de moment el senyor Zapatero té un 
estil agradable, i jo esper que algun dia sapiguem què vol dir 
això en concret. 
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-Penses que el català literari s'està 
tornant hermètic i poc flexible? 

-Això és un doi. El que s'està tomant una 
merda és el mallorquí parlat. Tot idioma 
s'escriu d'una manera i es parla d'una altra. 
No hi ha cap lloc en el món en què una 
llengua s'escrigui talment com es parli. I 
sempre s'escriu igual i es parla de maneres 
molt diferents. Per exemple, un castellà de 
Valladolid parla d'una manera diferent d'un 
castellà d'Andalusia, en canvi escriuen igual. 
Un francès de Marsella parla diferent d'un 
francès de París, i escriuen igual; un anglès IIIIIJoi'v;;:;.• 
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de Londres parla diferent d'un de Nova ~ü~~~P..t 
York, i escriuen igual. Llavors, la llengua 
escrita és allà on la llengua es preserva, allà 
on té potència. La llengua escrita, a més, és 
la que corregeix la llengua parlada, que té 
tendència a degenerar-se. 

-Què esperes que li passi al lector quan ha llegit un 
llibre teu? 

-Que s'emocioni, que hagi trobat respostes a preguntes 
seves, que hagi descobert móns que fins aleshores 
desconeixia, que l'hagi fet entrar en una nova vida ... 

-Quin és el paper de l'escola en la dinamització de la 
lectura? 

-És molt important, però és un desastre. És a dir, cada 
vegada a les escoles hi ha més assignatures, més temaris i 
tot queda a la fi molt reduït, i s'acaba espipellant una mica 
de cada cosa. La lectura requereix temps. T'incita a pensar, 
a replantejar-te el món, a conceptualitzar ... S 'haurien de 
disminuir les assignatures, n'hi hauria d'haver quatre o cinc 
de molt fortes. 

-Et sents còmode dintre del moment actual que t'ha 
tocat viure? 

-Sí. Sí... Home, a vegades m'hauria agradat esser del 
segle XIX, potser, però per qüestions somniadores, 
aventureres ... 

-Ens pots parlar un xic sobre les seves fonts literàries? 
-La literatura universal. No podria dir noms concrets ... 

M'han agradat alguns escriptors russos, alguns nord
americans, alguns italians .. . D'espanyols, la gent del 98, 
després ja no gaire. En català, molt diversos ... Mai nom 'han 
agradat les escoles literàries, ni tampoc els partits polítics, 
ni... És a dir, tot el que és una idea tancada, no lliga amb mi, 
amb el gran fenomen del món que es manifesta turbulent... 

-Què sents quan surt una novel·la teva publicada? 
-Que ja està acabada. A mi el que m'emociona im' agrada 

és escriure. Quan el llibre ja surt, m'interessa que es 
llegeixi, m'interessa que agradi, que surtin crítiques, però el 
llibre ja no és meu, i jo ja pens amb el proper. Amb això visc 
abocat a l'endemà, no m'assec mai sobre mi mateix. Jo no 
he llegit mai cap llibre publicat meu. Mai no els rellegeixo. 
M'entusiasma pensar en el proper. 

-De què t'hagués agradat parlar i no ho hem fet? 
-Per exemple, de moixos. M'agraden molt els moixos. 

Perquè són guapos, intel-ligents ... Perquè són com Déu. 
Perquè ho tenen tot. També m'hagués agradat parlar de 
pintura renaixentista italiana, per exemple. No ha pogut ser, 
doncs ja en parlarem un altre dia. 

Amic Baltasar, gràcies per haver-me rebut a ca teva, 
aquí, a Sant Elm, Andratx, el teu poble nadiu, que tants 
cops has mitificat, a voltes poèticament, a voltes 
tràgicament, en els teus relats. Ara em toca mullar-me 
un poc, com sempre faig, però sempre des de la 
temperància i la modèstia, car us record que la meva 
opinió no és paradigma de res. Els llibres que us 
recoman aquest cop de I' escriptor que acabam 
d'entrevistar són: "Cavalls cap a la fosca", obra 
mítica, traduïda, entre d'altres llengües, a l'anglès, al 
castellà i al francès, i "El cor del senglar", traduïda 
també a diferents idiomes, i en la qual, l'admirat 
Porcel, posa tot l'èmfasi de la reflexió en arribar a les 
arrels. Llegiu Baltasar Porcel, descobriu-lo, gaudiu 
dels seus mots. Segur que si ho feïs us instaZ.Zareu per 
molts anys a les òrbites intel·lectuals més selectes. 

Josep Pizà i Vidal 
-pescador de somnis
josep _piza@yahoo.es 
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CALA AGULLA 
mon amour 

~37 536 539 
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D 
urant les passades festes de Nadal es publicaren 
a diversos diaris illencs unes declaracions del 
nostre batle, Joan Ferrer, en les quals es recollien 

les queixes i preocupacions del sector turístic local 
sobre el llastimós estat de la platja de cala Agulla. 
Compartesc la queixa, però no puc assumir la proposta 
d'actuació que fa a Demarcació de Costes, perquè està 
equivocada i és políticament manipuladora. 

540 
· ...... ..... 

541 

Mapa Topognífico 
Nacional. Artà 672-
IV. Escala 1: 25.000 
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Una platja forma part d'un sistema natural que con
sta d'una part submergida i una altra de subaèria; aque
sta estructura es pot analitzar morfològicament (el perfil 
de la platja, l'avanç o retrocés de la línia de costa, les 
acumulacions o pèrdues d'arena, etc.) i també dinàmi
cament (observant el grau de conservació i d'equilibri de 
cada una de les parts que formen el sistema, analitzant 
els efectes de les ventades, de l'oratge i dels temporals, 
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les conseqüències de l'activitat humana i de les tor
rentades, etc.). 

Els límits marins d'aquest sistema platja-duna arriben 
als 40 metres de fondària, allà on els temporals perden 
la seva capacitat d'arrossegar els sediments i on 
acaben els alguers o praderies submarines de posidò
nia oceànica perquè ja no hi arriba la llum solar. Davant 
el cap des Freu hi ha uns 30 metres de fondària i un 
fons marí arenós pel qual els sediments de cala Agulla 
es comuniquen amb els de sa Mesquida, que reben 
aportacions dels importants jaciments situats dins la 
badia d'Alcúdia. Cala Agulla, per ser la cala més allun
yada d'aquests importants bancs d'arena, rep escasses 
aportacions. A més a més, s'ha de tenir en compte que 
la primera regeneració de la platja es va realitzar l'any 
1985. Posteriorment, el dia de l'Àngel de 1987, se tornà 
a regenerar la meitat septentrional. La primera vegada 
l'abocament es va fer mitjançant el bombeig directe 
d'arena que s'extreia de la zona del cap des Freu (1 ), és 
a dir, la zona d'entrada dels sediments arenosos que 
provenen de sa Mesquida. Això ha provocat que en 
aquests darrers anys les aportacions que havia de 
rebre la platja hagin minvat perquè l'arena, en el seu 
recorregut, ha omplert el buit que deixà la regeneració 
de la platja. 
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Sense els alguers no existirien les platges, perquè són 
les nostres "fàbriques" d'arena, juntament amb les con
crecions coral·lígenes. Les praderies de posidònia són 
l'hàbitat ideal de moltes espècies marines les restes 
dels quals són arrodonits i trossejats per la força de les 
ones formant fins al 70% de l'arena. Aquestes praderies 
capten i retenen les partícules que mobilitzen els cor
rents marins i no deixen que es perdin dins les fondàries 
del mar. Des d'aquestes praderies l'arena és arrossega
da cap a la costa. Un centenar de metres abans d'ar
ribar a la platja apareixen unes barres arenoses, a una 
profunditat variable però no molt superior al metre i mig, 
que fan rompre les ones. Aleshores la mar perd força i 
l'arena que l'ona arrossega s'hi va dipositant. Per 
remarcar la importància d'aquest sector recolliré les 
paraules de Jaume Servera, un dels nostres especial
istes en aquest camp científic: " ... [En] aquest espai més 
proper a la línia de costa, i a causa de la poca profun
ditat, l'onatge ordinari té capacitat de mobilitzar i trans
portar el sediment. Així, doncs, mitjançant els corrents 
de deriva i l'efecte de l'onatge es realitza la redistribució 
del sediment al llarg de tota la platja. La mobilització de 
l'arena dóna lloc a una constant variació batimètrica 
temporal i espacial, formant-se barres arenoses sub
mergides que poden allunyar-se o acostar-se a la línia 
de costa i donen lloc a balanços positius o negatius de 
sediment. (2) 

C~rmell 
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Joan Ferrer, en les seves declaracions a la premsa, 
demana la intervenció de la Demarcació de Costes per 
a que extregui d'aquesta zona l'arena que la torrentada 
de principis de desembre hi ha abocat. Aquesta 
actuació, si s'executàs, seria perillosa per a la super
vivència de la platja perquè desapareixerien les barres 
arenoses que fan rompre les ones; aleshores aquestes 
arribarien amb tota la seva força fins a la platja i la dev
astarien. A la costa rocallosa l'onatge arriba intacte i, 
quan pega, aixeca aquesta polsimada al mateix temps 
que erosiona i fa desaparèixer les parts febles. 
Imaginau què passaria, a cala Agulla! 

L'any 1987 Demarcació de Costes va regenerar l'antiga 
platja de còdols de sa Font de sa Cala, i per assegurar
ne la supervivència construïren una escullera paral·lela 
a la línia de costa amb la finalitat de rompre les ones 
abans d'arribar a la platja. No és el cas de cala Agulla, 
que de manera natural conserva les barres arenoses 
que li fan d'escullera i asseguren la supervivència de la 
platja. 

Encara hi ha un altre argument per rebatre el raona
ment del batle, i és que la causa de la destrossa que ha 
fet malbé una part de la platja ha estat una torrentada. 
Per tant, la causa de la malifeta és a terra, i és aquí on 
s'ha d'actuar. La manipulació és evident i té l'origen en 
les rivalitats polítiques: la gestió de la part marítima 
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d'aquest sistema dunar pertany al PSOE i la zona ter
restre a la conselleria de Medi Ambient, del PP. Les 
causes de la degradació que pateix la platja són una 
conseqüència del mal ús que es fa de la zona terrestre. 
Sense arreglar això qualsevol intervenció a la zona 
marítima és inútil, contraproduent i caríssima. 

Comparar les platges illenques amb les peninsulars 
demostra un desconeixement de la composició del sed
iment. Si a les Balears el 70% del sediment són arenes 
bioclàstiques i un 30% de litoclasts, és a dir, pedres 
petites procedents de la descomposició de la roca 
litoral, a la península el percentatge s'inverteix, ja que la 
part grossa del sediment prové de materials que abo
quen els rius a la mar. A més, la producció d'aquest 
sediment és important; en canvi, a les Balears és escàs. 
Les nostres platges es diferencien pel seu color blanc, 
per la fina granulometria i per l'elevat grau d'arrodon
iment que la fa molt suau i agradable al tacte. 

Tota l'arena que el cabal de la torrentera de Son 
Jaumell va llançar a la mar és recuperable per mitjans 
naturals. A la primavera els temporals marins no són 
tan forts i aleshores les platges recuperen molta de 
l'arena perduda a l'hivern a causa del fort onatge. 
L'arena que cobria el llit de la torrentera serà distribuïda 
per les ones per la línia de costa. 
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A la zona subaèria del sistema platja-duna el problema 
és el vent. A cala Agulla des de principis dels anys 
noranta s'utilitzen canyissades per retenir l'arena que el 
fort vent de tramuntana mobilitza. Cal revisar la 
col·locació de la canyissada. L'any 2000 ja vaig criticar 
aquest fet (Cap Vermell n2 214) i els tècnics de la 
Universitat m'ho han confirmat quan diuen que "s'in
stal·len sense criteris científics ni tècnics" (Diari de 
Mallorca 5-1-2005). Els instal·ladors consideren que els 
vents dominants van de mar a terra - serien gairebé lle
vantades- però no és així, el vent que enlaire i mobilitza 
l'arena de cala Agulla és la tramuntana. Si el vent entràs 
en el sentit esmentat, perpendicularment a la línia de 
costa, el sediment arenós hauria cobert la zona dels 
aparcaments. La zona de dunes formada pel vent de 
tramuntana s'estén en direcció a Cala Rajada; la car
retera que baixa per can Patilla travessa la zona alta i 
consolidada del sistema dunar que arriba fins al col·legi 
públic de s'Auba. Per tant, col·locar les canyissades 
paral·lelament a la línia de costa és una equivocació 
perquè l'orientació adient és aquella en què les barreres 
quedin disposades transversalment a la direcció del 
vent efectiu. La zona més erosionada és aquell indret 
rocallós que trobam de seguida que entram a la platja 
per on hi ha la casa d'estiueig de can Patilla. 
Contrariament la zona més resguardada del vent és allà 
on aboca la torrentera de Son Jaumell. 

15 

En un hivern amb condicions climatològiques normals 
les canyissades retenen entorn a 1 '90 metres cúbics 
d'arena per cada mP.tm lineal de barrera instal·lada. Ara 
bé, la velocitat del vent és un factor que fa variar el per
centatge d'acumulació. Comprovacions de camp real
itzades per Jaume Servera han demostrat que amb un 
vent per sobre dels 18 m/s, o sigui 65 km/h, les bar
reres són ineficaces. Per tant, si a la mala col·locació de 
les barreres hi afegim les fortes ventades de principis 
de desembre conclourem que el rendiment de les 
canyissades és molt més baix del que cal esperar. 

Una altra consideració a fer és aclarir de quin tipus de 
platja parlam. Hi ha platges artificials, com la de Font de 
sa Cala, que únicament es poden mantenir amb inter
venció de l'home. Després tenim les platges urbanes, 
que estan envoltades d'edificis i que han perdut el seu 
sistema dunar, per la qual cosa no poden retenir ni un 
gra de l'arena que el vent enlaire, com és el cas de Son 
Moll i Canyamel. I finalment hem de parlar de les plat
ges que conserven tot el sistema platja-duna i, per tant, 
únicament necessiten la intervenció humana per "nor
malitzar" el seu funcionament i recuperar l'equilibri 
intern, cas de cala Agulla i sa Mesquida. 

La finalitat de les canyissades és suplir la pèrdua de la 
vegetació que retenia l'arena de la platja i formava les 
primeres dunes, les avantdunes; aquestes plantes 

c~~rme/1 
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La canyissada situada més a l'esquerra és l'única 
que està ben col-lacada, és a dir, perpendicular
ment a la direcció del vent de tramuntana. 

(principalment borró amb lliris i cards marins) desa
paregueren quan començà a netejar-se l'arena amb 
mitjans mecànics. Aleshores, amb la finalitat d'en
grandir la platja, el tractor de la neteja començà a llau
rar la part alta, i destruí la vegetació per arrossegar 
arena cap a nivells inferiors. 

Cala Agulla té uns deu mil anys d'existència; en tot 
aquest temps ha anat creixent de forma equilibrada, 
adoptant una forma externa característica. Cada platja 
té el seu perfil que depèn del substrat rocallós, del vent, 
del tamany de l'arena, de la forma i situació de la platja, 
etc. Quan el tractor arrossegava l'arena de la zona d'a
vantdunes cap a la part baixa canviava el perfil que la 
platja havia adquirit de forma natural durant segles. 
Aleshores l'onatge i el vent treballaren per restituir 
aquell perfil natural actuant en sentit contrari que 
l'home, és a dir, mobilitzant l'arena cap a la zona de les 
primeres dunes on una part del sediment es perdia cap 
a l'interior perquè les plantes que l'havien de retenir ja 
no hi eren. Això provocava que s'hagués de mobilitzar 
molta més arena, que la línia de costa retrocedís 
escurçant l'amplada de la platja i sotís a la llum el sub
strat rocallós. 

Un altre problema greu és la formació de cubetes 
de deflació, és a dir, uns canals que arranquen de la 
part alta de la platja i travessen el cordó dunar. En un 
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principi eren un simple pas, però poc a poc, les potades 
de la gent acaben per destrossar les petites plantes, 
capolen la fullaca i restes de vegetació, amb la qual 
cosa faciliten que el vent arrossegui les restes vegetals 
i se'n dugui l'arena. Arriba un punt que les arrels dels 
pins i savines surten a la llum, però el pas de la gent 
també capola les arrels més fines fins arribar a matar la 
vegetació més alta. Any rere any aquests passos 
guanyen en amplària i fondària. 

El canal més important i greu és el que comunica 
la platja amb el restaurant de Salvador Moll. L'arena 
dels canals és fàcilment mobilitzable, per la qual cosa 
ha estat l'indret més perjudicat per les darreres pluges. 
L'aigua d'escorrentia que arribava a l'aparcament de 
cotxes trobà una fàcil sortida obrint-se una torrentera 
per dins el canal abans esmentat abocant més arena al 
mar. El 6 de setembre de 1989 l'aigua d'escorrentia d'un 
aiguat també va obrir-se camí per dins les dunes. És, 
aquest, un fenomen recurrent al qual no se l'hi ha trobat 
solució. 

Una qüestió pendent de regulació és el de les 
entrades a la platja, ja que actualment qualsevol indret 
és bo per arribar a la platja a peu. Ja és hora que 
s'apliquin mesures per redreçar cadascun dels prob
lemes i desequilibris que destrueixen el sistema dunar 
de cala Agulla. No podem seguir amb actuacions tan 
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puntuals i qüestionades com les regeneracions de plat
ges que destrossen jaciments marins i degraden els sis
temes dunars. Cada desequilibri ha de comptm amb un 
pla d'actuació que s'ha de revisar d'acord amb els resul
tats obtinguts. 

A hores d'ara plantejar la regeneració de la platja 
amb vaixell és, d'entrada, una manera de desviar les 
crítiques i passar les queixes a altres administracions. 
Actualment les platges illenques més ben conservades 
són les de Formentera, perquè compten amb un pla 
d'actuació i un seguiment constants. L'any 1997 Gesa 
destinà vint milions de pessetes per repoblar les platges 
de llevant de Formentera amb setanta mil plantes 
(borró). El jardí botànic de Sóller es responsabilitzà de 
recollir llavors i fer-ne plantes a bastament per recobrir 
una franja dunar d'uns dos quilòmetres en un termini de 
quatre anys. Aquesta tasca es complementava amb 
actuacions d'ordenació i senyalització de les distintes 
zones: turística, recreativa, aparcaments, passos per 
als vehicles i a peu, etc. En successives fases aquest 
programa es va estendre a tot el litoral de Formentera, 
amb un cost superior als 800 milions de pessetes que 
fou cobert, quasi en la seva totalitat, amb fons de cohe
sió de la Unió Europea. 

Ara fa cinc el G.O.B elaborà un pla per conservar 
i rehabilitar el sistema dunar de sa Mesquida que pateix 
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una problemàtica semblant a la de cala Agulla. Sense 
l'empenta de la ciutadania i de l'administració local 
aquests projectes s'arrosseguen anys i anys. A més a 
més, recuperar allò que s'ha perdut, el primer cordó 
dunar, vegetació, arena, etc, requereix anys d'una cor
recta gestió, per la qual cosa hem de saber amb quines 
ajudes i quin suport econòmic comptam per aconseguir
ho. 

Tots estam d'acord que un sistema dunar és un 
actiu de la societat, com ho són el paisatge, l'aigua o la 
mar que ens envolta. Conservar-ho és la nostra 
obligació. Per això demanam a la nostra primera autori
tat que miri més Formentera i el Govern Balear, o és 
que no existeix per a nosaltres? Esperam que en el 
futur els gabellins puguem parlar de cala Agulla amb el 
mateix goig amb què els formenterencs parlen de les 
seves platges. 

JOSEP TERRASSA 

C~rmel/ 
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L a nostra renda per habitant ens ha situat en un 
nivell econòmic inversament proporcional al del nostre nivell 
cultural. I això no és demagògia: les estadístiques ens situen 
en el vagó de coa quant a resultats acadèmics dels nostres 
estudiants, quant a nombre d'universitaris, quant a lectu
ra ... De manera que ens trobam administrant un nivell de 
vida -que no és sinònim de qualitat de vida- molt conside
rable -especialment uns pocs-, mentre passejam les 
nostres misèries culturals i, si ve bé, en feim ostentació. 
Qualsevol miserable sense la més mínima finezza, si ha 
fet doblers, et pot fregar pels morros la seva ignorància 
per tot el que no sigui acumular euro s, i un cor de llepaculs 
de mil veus li riurà la gràcia. 

Perceb, en algunes de les ments i voluntats més 
signi.:fi~es d'aquestpaís, el cansament, la impotència i la 
tristesa 'irifíuita de qui sap perduda la causa del seny i de la 
raó. El fracàs escolar, quan no la renúncia voluntària a una 
formació acadèmica sòlida, han empallegat la nostra societat 
en la mediocritat i la vulgaritat, i les quatre veus assenyades 
que clamen en el desert comencen a mostrar símptomes 
d'avorriment: el seu eco es perd indefectiblement per entre 
muntanyes gegantines d'indiferència. Cansament, 
impotència i tristesa, sobretot tristesa. La tristesa de qui 
assisteix a la banalització dels fonaments de la convivència, 
inclosos els més essencials; la tristesa de qui assisteix a la 
confusió de menfotisme amb tolerància; la tristesa de qui 
assisteix al malbaratament de valors ancestrals pel no res. 

Amb tot, i encara que això no serveixi per alleugerir 
el neguit, hem de diferenciar les mancances, les llacunes i 
els dèficits inherents a la societat que estam edificant, 
propis del "sistema", de la mala llet de qui, precisament 
perquè està al corrent d'aquesta situació, la 
instrumentalitza a benefici d'inventari. Podem disculpar 
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qui ignora, qui no sap, qui no coneix; fins i tot podem mirar 
d'entendre'} quan, precisament perquè parteix d'una posició 
d'endarreriment, es vanta d'uns coneixements que no 
posseeix i els fa servir per rebatre els arguments de qui 
sap. Segles enrere, la foguera va acabar amb no pocs savis 
que, entossudits a defensar veritats objectives, foren víctimes 
del fanatisme i la barbàrie. Però no podem disculpar el polític, 
ni el científic que li fa costat, els quals, tot i saber on es 
troba la veritat, la neguen, o l'amaguen, o la disfressen, i 
s'alineen en els rengles dels ignorants, perquè aquests són 
més molts i perquè això dóna rèdits electorals. 

Em dol que, a països endarrerits, s'aprofiti la 
ignorància dels ciutadans, i la por dels ciutadans, i la 
impotència dels ciutadans davant d'una estructura estatal 
absolutament opaca, de manera que la corrupció s'associa 
a les més altes esferes del poder. A aquests ciutadans se'ls 
diu el que volen sentir i se'ls alimenta de missatges que 
apel·len als seus instints més elementals. La veritat els cau 
molt enfora, massa enfora, com per poder discernir pel seu 
propi compte, de manera que són "guiats" pels qui basteixen 
el seu poder sobre la ignorància dels altres. 

Pel nostre redol, el problema és un altre, encara 
que semblant. També hi ha polítics, molts de polítics, que 
per comptes de dir la veritat diuen allò que molta gent vol 
sentir. Dir la veritat no sempre és agradable i a més pot 
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comportar la pèrdua de vots, i per aquí sí que no. D'altra ban
da, l'allau d'informació que rebem, ja ho he dit altres vegades, 
és tan enorme que tenim dificultats per al discerniment entre 
els missatges correctes i els incorrectes. Un mitjà de 
comunicació amb prou abast, al servei del poder i decidit a 
divulgar una falsedat, pot acabar fent passar una mentida per 
una veritat i pot acabar convencent-ne milers de persones, milions 
fins i tot. Em direu que la véritat acaba per imposar-se, però 
quasi sempre passa molt de temps fins que això ocorre. 
Mentrestant, els qui defensen la veritat, com en temps de la 
foguera, són condemnats a mort, encara que entre nosaltres 
aquesta mort no sigui sinó social. 

Si una qualsevol persona d'una pedra en diu cotó i prova 
de filar-la, pensarem que li manca un bull. Si ho diu un polític, i 
un mitjà de comunicació li fa costat, aleshores pensarem que 
es tracta d'un polític i un mitjà de comunicació perversos, que 
intenten afalagar l'orella de l'ignorant, a benefici d'inventari, 
com deia més amunt. Crec que va ser Luther King qui va dir 
que no li feia por que hi hagués persones dolentes, sinó que hi 
hagués tantes persones bones que es deixaven guiar pels 
malvats. 

Desig que el2005 ens ajudi a trobar la veritat, a triar el 
gra de la palla, a reconèixer els bons i a convidar-los a posar-se 
al capdavant de la societat. Desig que ens convertim en perso
nes crítiques, capaces de reconèixer els perversos i fer-los fora 
de les esferes de poder. Desig, en fi, que siguem capaços de 
construir una societat més justa. Molts d'anys. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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L'any 2004 __ ... 
s'acomiadà amb una ~~~~r.. ....... 

tragèdia sense precedents, 
a les costes del sud-est 
asiàtic banyades per 1' oceà 
Índic. Amb les imatges esgarrifadores dels mil i 
un drames i anècdotes personals i dels múltiples 
testimonis, que hame anat rebent, dia rere dia, pels 
mitjans de comunicació, no se'ns fa dificil abas
tar la magnitud de la tragèdia. I encara farem curt. 

Darrere els paradisos turístics hi havia la 
més absoluta de les misèries. Sens dubte, aquest 
fenomen hagués produït molta destrucció a altres 
zones més preparades, però molts d'experts 
insisteixen en l'efecte multiplicador causat per 
l'estat dels precaris habitatges i de la manca d'un 
sistema d'alerta bàsic. 

Ara li toca actuar al primer Món, i en di
versos fronts: primeres ajudes, auxili a les víctimes, 
prevenció de malalties contagioses, alimentació 
dels damnificats, construcció d'habitatges i, a la 
llarga, recuperació del teixit productiu. 
Definitivament, ajudar a la recuperació d'aquesta 
àmplia zona, amb una economia feble i amb re
cursos escasos. 

Enmig d'aquesta crisi extraordinària, surt 
la cara negra de la Humanitat: s 'han donat casos 
de disputes entre administracions i zones per a 
controlar les ajudes humanitàries, o d'individus que 
han intentat aprofitar-se dels damnificats -
especialment nins i nines- i n'han intentat 
1' explotació. 

Però el cert, el que ens cal posar en relleu, 
és que ha començat, lentament, això sí, una 
reacció de la població, de les ONGs i de les 
institucions per a pal·liar la situació catastròfica. 
Les darreres dades ofertes per 1 'ONU són 
impressionants: 153.397 víctimes, 27.194 
desapareguts i més d' 1.200.000 desplaçats. 

Aprofit aquestes línies per demanar un 
esforç personal en forma d'aportació per mitjà 
dels diversos comptes oberts pel Fons Mallorquí 
de Solidaritat, Creu Roja, Unicef, o qualsevol 
oganització (amb solvència) amb implantació a les 
zones afectades. 

Tota ajuda és poca. 
Tres i no res 
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LECO: una resposta consensuada 
per a un problema enquistat 

Jaume Font (*) 

L'entrada en el Parlament de les Illes Balears de 
l'anomenada LECO (Llei de Conservació d'Espais 
Naturals de Rellevància Ambiental) suposa el compliment, 
per part de la conselleria de Medi Ambient, d'uns dels 
compromisos més fermes assumits per aquest Govern en 
matèria mediambiental, com és reconduir el debat social 
sobre protecció de 1' entorn natural per uns caus de 
racionalitat, diàleg i negociació entre les parts, deixant 
definitivament de costat la crispació a la que es va veure 
abocada la societat illenca per mor d'un plantejament 
clarament arbitrari en relació a un tema que, com és el 
cas de la protecció, s 'ha d'afrontar com una qüestió d'estat 
i no com una eina política amb objectius demagògics o 
oportunistes. 

Amb la redacció d'aquest projecte de llei, el 
Govern de les Illes Balears ha dissenyat una norma que 
regula la declaració, proteeció, conservació, restauració i 
gestió dels Espais de Rellevància Ambiental, una definició 
dins la que s'inclouen els actuals Espais Naturals Protegits 
i les àrees naturals que conformaran la Xarxa Natura 2000. 

COil..MADO 

(AaN Ol~V[R 
'2000-'2005 

e-mail: can_oliver®botmail.com 
canol i ver@ca rne.e. tel e f on i ca. net 

canoliver@canoliver.e.telefonica.net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329 · móbil636 01 0118 

La finalitat d'aquesta iniciativa legislativa és, com ja he dit 
abans, garantir, en un clima de consens social, la 
conservació d'una sèrie d'àrees mediambientalment 
rellevants, facilitant la seva promoció i el seu 
desenvolupament sostenible, mantenint i preservant en tot 
moment els seus processos ecològics i -molt important
permetent al mateix temps un aprofitament sostenible de 
la biodiversitat, sense oblidar la promoció social, econòmica 
i ctllturals dels esmentats espais. 

La LECO contempla sis categories pel que fa a 
nivells de protecció: Parcs Naturals, Paratges Naturals, 
Reserves Naturals Integrals i Especials, Monuments 
Naturals, Paisatges Protegits i Àrees d'Interès Científic. 
Pel que fa a la tramitació de cada una d'aquestes 
categories, els Parcs Naturals, Paratges Naturals, Reser
ves Integrals i Reserves Naturals seran declarats mitjançant 
una llei aprovada pel Parlament de les Illes Balears, mentres 
que la resta de figures (Monuments Naturals, Paisatges 
Protegits i Àrees d'Interès Científic Temporal) es farà per 
acord del Consell de Govern. La declaració dels Parcs 
Naturals, Paratges Naturals i Reserves Integrals també 
es pot fer mitjançant un acord de Consell de Govern en el 
cas de que els terrenys afectats siguin propietat pública i/ 
o aportats voluntàriament pels propietaris de propietats 
privades. 

Com a principals efectes pràctics de la nova nor
ma, la inclusió d'un terreny dins algunes de les categories 
previstes a la LECO implicarà la declaració d'Utilitat Pú
blica per a 1' àrea afectada i 1' aplicació del dret de Tempteig 
i Retracte per a 1 'Administració, excepte en els casos de 
finques amb una superficie inferior a 100 hectàrees, zones 
d'ús compatible o usos generals en els casos dels Paratges 
o finques amb convenis de gestió avalats per 
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l'Administració. Pel que fa a la gestió d'aquests espais, 
seran els Plans d'Ordenació dels Recursos naturals 
(PORN), i els Plans Rectors d'Ús i Gestió (PRUG) els 
instruments de planificació de cada una d'aquestes àrees, 
a través dels quals s'establiran els continguts de la gestió 
efectiva de cada espai, la seva protecció cautelar i els 
procediments d'elaboració i aprovació dels Plans. 

El paper dels propietaris -absurdament marginats 
del procés de protecció durant els darrers anys- és un 
dels punts més importants de la futura llei, que contempla 
corn principals obligacions seves respectar els espais 
inclosos a la futura norma (i el seu nivell concret de 
protecció) i contribuir activament amb 1' Administració 
en la restauració dels perjudicis que es puguin enregistrar 
a les esmentades àrees, sempre des de la consideració 
que aquesta col-laboració no suposa, baix cap concepte, 
1' obligació dels titulars de garantir 1' accés públics a la seva 
propietat. 

Garantint un marc estable -sense lloc per a més 
ensurts, incerteses o arbitrarietats de 1' Administració- per 
a la protecció dels espais susceptibles d'interès o 
rellevància ambiental, la conselleria de Medi Ambient 
pretén contribuir a tancar definitivament un debat que ha 
resultat molt perjudicial per a la causa de la protecció, a 
més d'introduir elements de crispació dins la societat 
illenca. Amb la nova norma es proporciona la necessària 
seguretat jurídica als propietaris dels esmentats espais, 
que a més es podran beneficiar d'ajudes econòmiques 
que contribuiran a fer rentable, de manera sostenible, la 
protecció de la seva propietat. 
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' 
Amb l'entrada en vigor de la LECO - prevista en 

un principi per a la primavera de 2005- pensam que el debat 
sobre protecció entrarà definitivament dins un camí 
d'estabilitat i consens social del que mai no havia d'haver 
sortit. Probablement, corn sempre passa en tots els àmbits 
de la gestió pública, el producte final és i serà millorable, i 
per això esperam comptar amb la cooperació dels grups 
polítics durant el procés de discussió parlamentària del 
projecte de llei, amb l'objectiu final que la LECO suposi un 
punt d'inflexió per a un debat que no ha de tornar a 
transcórrer pels camins dels sectarisme i 1' arbitrarietat, sinó 
del respecte a la llei i a la defensa de l'interès general. 

(*) Conseller de Medi Ambient. 

Govern 
de les liles Balears 
Conselleria de Medi Arnbient 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• at, tomeuet! • •••• 
Ara! 

Després de centenars, milers de morts, i 
després moltes poblacions arrassades, el govern 
més poderós del món ha reconegut que la principal 
justificació de la invasió de l'Iraq va ser una 
mentida: una gran i descarada mentida. Potser la 
mentída més cara de la història. La més cara 
econòmicament (a més del cost directe de la gue
rra, cal quantificar l'efecte negatiu sobre 
l'economia mundial), una de les més doloroses en 
vides humanes, de les més destructores, de les més 
negatives en prestígi (encara hi ha episodis foscos 
per aclarir: tortures, abusos de poder, expolis .. .), 
pot ser la que ha creat una crisi més profunda de 
convivència entre civilitzacions. Ara es diu que va 
ser per instaurar la democràcia. Acceptaria, 
qualsevol règim democràtíc digne d 'aquest nom, 
unes eleccions amb els candidats imposats, amb 
una ocupació estrangera i amb un clima de 

·violència com el que regna a l'Iraq? 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



comunicats 

p s M 
Informa 

Aquest mes em volia centrar en una sèrie de 
mocions que el PSM ha presentat i que tracten sobre 
distintes qüestions: recepció dels canals de parla catalana, 
suspensió de l'avantprojecte de llei de ports esportius, 
possibilitat que les motocicletes d'inferior cilindrada a 125 
cc puguin passar la ITV a Capdepera, i la petició al Ministeri 
de Cultura perquè restauri les torres costaneres del terme. 
En canvi, encara que es va fer un ple ordinari dia 2 de 
desembre, l'Equip de Govern no va considerar "oportú" 
incorporar -les en l'ordre del dia. Així i tot, vàrem aconseguir 
el compromís que es durien a Ple abans de finalitzar l'any, 
per tant, en el proper número us informarem del resultat. 
Del Ple de dia 2 de desembre, el fet més destacable, al meu 
entendre, va ser el complet desconeixement que va mostrar 
l'Equip de Govern (PP-Es Grup) de les condicions que 
regiran el funcionament de la futura residència que s 'ha de 
construir a Capdepera. EU-EV i PSM-EN vàrem presen
tar una moció per via d'urgència per tal d'aconseguir la 
millor residència per als habitants de Capdepera. Però, 
davant el desconeixement de l'Equip de Govern de les 
condicions que regiran el funcionament dc la residència, es 
va quedar per parlar-ne en una comissió informativa. Us 
anirem informant d'aquesta qüestió. 

De les preguntes que vàrem fer des del PSM, 
només us n'esmentaré unes quantes, perquè d'altres ja les 
hetn fet a altres plens i la resposta, per ara, sempre és la 
mateixa: "ens ho estam mirant". Quan hi hagi alguna 
novetat us la farem saber. 

· La manca del servei de rehabilitació al municipi és 
una qüestió que us hem esmentat en altres escrits. Però hi 
insistim, perquè, des del PSM, consideram que és un servei 
imprescindible per al municipi, com també ho són el de 
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pediatria i la millora del servei de ginecologia. Emperò, al 
darrer Ple, i davant la nostra insistència i recordant-los el 
compromís de la consellera de Sanitat de dotar el municipi 
d'aquests serveis, la reacció dels membres de l'Equip de 
Govern va ser riure. Sembla que no els interessa gaire 
aquesta qüestió. 

En aquest Ple incidírem en qüestions que afecten 
l'lES de Capdepera, com la implantació del policia tutor 
(sembla que aquesta qüestió es posarà en marxa el mes de 
gener), el condicionament de la pista de devora l'lES i la 
reducció de la plantilla de reforç pel que fa al professorat. 
Sobre aquest últim aspecte, insistírem que es demanàs a la 
Conselleria i que fos per a aquest curs escolar. 

Ens interessàrem per la pèrdua d'una subvenció 
d'uns 22.000 € per incentivar la implantació de l'energia 
solar. Després hem descobert que hi ha hagut una altra 
subvenció perduda, d'uns 11.000 €, pel mateix concepte 
però destinada a instal·lacions hoteleres. El fet que les dues 
s 'hagin hagut de retornar no fa més que confirmar el poc 
interès que té l'Equip de Govern en totes les qüestions que 
fanreferència a 1' estalvi energètic que, no ho hem d'oblidar, 
al final ens afecten la butxaca a tots. També demanàrem 
que es fessin les gestions oportunes per augmentar el 
nombre de contenidors de reciclatge, així com la freqüència 
de recollida. Només us puc dir que en prengueren nota i que 
es comprometeren a insistir-hi. 

Per acabar, només dir-vos que hem començat a 
mantenir reunions amb les distintes associacions i entitats 
del municipi, com ja vàrem fer abans de les eleccions i com 
ens comprometérem en aquell moment. Fins ara, el resultat 
ha estat molt profitós i la nostra intenció és seguir mantenint 
aquestes reunions amb periodicitat. Intentam, així, complir 
un dels nostres principals propòsits, com és el d'incentivar 
la participació ciutadana en les decisions que es prenen des 
de l'Ajuntament. 

Just quan acabava d'escriure aquestes línies, m'he 
assabentat que la Confraria de Pescadors de Cala Rajada 
ha quedat segona en 1' entrega dels premis Alzina que el 
GOB organitza anualment. No cal dir que, a 1 'Agrupació del 
PSM de Capdepera, ens omple d'orgull poder comptar al 
nostre municipi amb un col·lectiu com aquest. Per suposat 
que els encoratjam a seguir el camí que han triat, amb dos 
fets destacables, com són 1' oposició a 1' ampliació del port 
esportiu i la creació de la reserva marina de Llevant, i 
sempre tendreu el suport de 1 'Agrupació del PSM de 
Capdepera. 

Mateu Garau Flaquer 
Regidor del PSM-EN a l'Ajuntament de Capdepera 

Telf. 679 85 71 55 
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El rebost de ' . memor1a la 
~-----------------

Sebastià Ferrer 
11 

11 Maleter 
ANY DE SA LLATA 

2005 
any de ta Dones de sa vetlleria de son Magdalé (1942) 

LLATA 
CAPDEPERA 

Molt encertadament, es nostre Ajuntament 
ha declarat l'any 2005, Any de sa llata.Noltros, 

ue de sa llata en som uns apassionats, no podem deixar 
assar s'oportunitat sense que Es rebost de sa memòria 
os recordi allò que visquérem de joves, o allò que uns 
]tres han sentit contar a pares i padrins; a aquells que no 
n saben res, simplement els donarem a conèixer una 
ctivitat que durant molts d'anys va ser s'eix d'es nostre 
obi e. 

Procurarem, durant aquest any, tocar quasi tot es 
rocediment, aquell que duien a terme es gabellins, des 
'anar a arrabassar paumes fins que es traginers 
rnbarcaven s'obra de pauma per distribuir-la entre es 
ompradors. 

No vos ho podrem detallar tot perquè, amt so material 
ue tenim recopilat, necessitaríem tota sa revista "Cap 
ènnell" durant un raig d'anys. 

Al llarg de s'any, vos oferirem ses entregues següents: 
I I Gener: Arrabassar paumes 
2/Febrer: Banyar i ensofrar paumes 

Magdalena Orpí "Xerubina" 

3/ Març: Espusimar, triar, embrinar, fer brins 
4/ Abril: Llata per fer obra gruixada 
5/Maig: Llata per fer obra fina 
6/Juny: Plegar, esporgar, estirar llata I Eines, mesu es 
7 /Juliol: Cosir llata, cosir obra de pauma 
8/ Agost: Voretes, brodar, esporgar sa peça, ten) i 
9/Setembre: Fer corda, ànimes, passar anses 
lO/Octubre: Castes d'obra de pauma 
11/ Novembre: Graneres, graneretes, gran er 

gabellins, traginers, magatzems 
12/Desembre: Vetleries, amb ses seves cançons 



imatge 

reraquesta foto 
I .._........_ 
\ v -. 1' 

L'església de Sant 
Bartomeu ha sofert una 
important actuació de 
consolidació i millora de 
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l' ed(fici. Aquesta costosa 
obraJèta els darrers anys, ha 
suposat un canvi d'imatge de 
l'emblemàtic ed(fici de 
Capdepera i, el que és més 
important, ha permès evitar el 
perill que es .fès malbé. 

Però per molt 
importants que siguin les 
obres que s 'hi han fet, encara 
hi ha coses per .fèr, com es pot 
comprovar en aquesta 
fotogrG;fia recent, amb els 
operaris a escarada fins a 
posta del sol. 

Servesqui aquesta 
secció de modest homenatge 
als qui es preocupen de les 
costoses obres de rehabilitació 
del nostre patrimoni 
arquitectònic, públic o privat, 
i s 'hi e1~fim1ten, als qui en 
tenen la responsabilitat, als 
qui les organitzen, als qui hi 
posen les mans ... 

Nota. Per oblit, el més passat no informaren que la fotografia d' "Un peu per aquesta foto" era de Pilar 
Amengual, de la qual n'esperem noves col-laboracions. 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

' ARTA 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 



agenda 

novembre desembre 2004 

Naixements 
Novembre 

Agenda de la 
vila 

dia 2, Ana Rodríguez Martínez de Daniel i Berta 

dia 9, Oriol Martínez Castro de Manuel i Maria Isabel 

, Andrea Ruiz Martín de Manuel i Raquel 

dia 10, Aina Giscafré Santandreu de Nadal i Margalida 

dia 17, Alejandra Sobradelo Pérez de Miguel Angel i Maria Rocio 

dia 24 , Maria Crespo Barrantes de Pedro i Manuela Sónia 

, Laura Sanchez Genovart de Ivan i Ana Mlria 

dia 27, Sofia Paredes Espinar de José i Vanesa 

dia 28, Alvaro Salguero Pérez de Fermín i Asunción 

, Jesús Vega Saez de Jesús Manuel i Rocio 

dia 30, Toni Garau Saez de António i Maria Ester 

Desembre 

dia 6, Clara Almagro Michelena de Diego i Ione 

dia 8, Chara Zizzo de Florio i Alexandra 

dia 20, Melania Henke Riera de Christian i Micaela 

dia 26, Eloy Ortiz Pastor de Francisco Javier i Alícia 

dia 27, Keren Hemandez Leyva de Marcos Blas i Yaniris 

dia 2g, Lucas Santandreu Almagro de Juan i Josefa 

Noces 
Novembre 

dia 5, Jerónimo Garau Rosselló amb Martina Clemann 

dia 19, Manuel Ram os Herrera amb Bettina Vera Elisabeth Von Goedecke 

Desembre 

dia 3, Jorg Balsliemke amb Angelika Sasse 

dia 4, Jorge Rocha dos Reis amb Araceli Domingo Garau 

dia 10, José Manuel Manzo~earles amb Carolina Contreras Cañas 

, António Francisco Marsal Vela amb Antónia Alzamora Palacio 

dia 11, Jo sé Moral es Sansó amb Só nia García Garrucho 

, Boris Vasiliev Boristov amb Silvia Santamaria Baker 

Finats 
Novembre 

dia 29, Bàrbara Rosselló Fuster (1.926) 

Desembre 

dia 25, Erwin Fritz Steffen (1.922) ~m- .-- - -
' 

' 
- - I ~ 

' . 
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teatredecapdepera 

GENER 
Les dones sàvies de 

Mol iere Cia Capsigranys 
Dissabte 15 de gener, 21 hores 

Presentació llibre Joc a 
Mitges De Miquel Mestre, Desas3 

teatre i Jaume Fuster 
Divendres, 28 de gener, 20 hores 

Sala Multiusos 

FEBRER 
El don de don Dónde 
Cia Crhistian At~nasiu 

Divendres, 11 de febrer 21 hores 

MARÇ 
L'Hostalera de Cario Goldoni 

Cia. Desas 3 
Dissabte 19 de març, 21 hores 

Caleodoscopi V. 
Cia Gom teatre 

Dijous, 31 de m_arç,21 h 

Can Creu d'Inca 
sala d'exposicions 

GENER 
Exposició de pintura 

"El despertar de los contrastes" 
Andrés López i Francisco L. 

Malagón 
Del 13 al 23 de gener 

FEBRER 
Exposició 

Obres 1999-2004 
Juli Huertas 

Del 4 al 13 de febrer 

Art Emergent a les liles 
Balears (111) 

Col· lectiu. 
Del25 de febrer al 6 de març 

MARÇ 
Exposició de Brodats 

CANAMARISA 



música 

Sons 
Berta L iesegang 

La xim bomba i el seu lloc 
a la música tradicional 

Ha passat Nadal, amb les corresponents 
nadales, i ens arriba Sant Antoni i, tot seguit, 
carnestoltes. Temps de cançons i ximbombades, 
vora el foc i amb la panxa ben calenta de torrat i 
de vi. 

Després d'una època de menyspreu 
envers les tradicions, sembla que tornam a recu
perar-ne algunes i aquí la música hi juga un paper 
molt important: tonades amb diferents cançons 
tradicionals -entre aquestes, moltes de picat i la 
majoria no publicables-. I si a les cançons 
tradicionals dels darrers dies hi afegim un 
acompanyament rítmic de ximbomba, millor que 
millor. 

Ara pots fer la teva 
reabilitació, en el 
nostre centre amb les 
següents 
assegurances 

-~...--.... .. rivades: 

'Fisioterapia 

LLUM 
el Llum 6 
Capdepera 

Telèfons 

- Agrupación Mutu a 
- ASISA 
- DKV 
- Femenias 
-Mútua General de 
Catalunya 
- Novomedic 
- Sanitas 
- Sersanet-Axa 
- Vitalicio 

971 819 308 Daniela i Urs 
669 799 620 Schwendimann 
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Però, a quin lloc podem situar la ximbomba dins 
l'ample ventall històric i tradicional de festes i les seves 
corresponents cançons i tonades? 

Aquesta qüestió em va començar a voltar pel cap 
abans de Nadal quan cantàvem nadales a la classe i una 
alumna nouvinguda -no record de quina comunitat autònoma 
espanyola- em va demanar que toqués la ximbomba-en tenim 
una prou visible a la classe -. Em va deixar una mica aturada 
perquè mai cap alumne/a m'ho havia demanat, això. De 
manera que, entre altres coses, li vaig dir que per aquest indret 
no tenim costum d'acompanyar les nadales amb ximbomba, 
que ho solem fer pels darrers dies. 

Certament, hi ha moltes nadales -que jo sàpiga non 'hi 
ha cap d'illenca- que fan referència a la ximbomba en els seus 
textos. Ja que moltes d'aquestes nadales vénen de molt 
enrera, és de suposar que l'ús d'aquest instrument a les 
c<-~ru,~nrrs rr<-~d<-~l~rulu~s ~sl~ rnnll i11T~htl. ¡:¡ molts llm~s. 

Segons la Gran Enciclopedia Catalana de la Música: 
"La simbomba ( .. .) s 'ha utilitzat tradicionalment en 
l'acompanyament de cants populars, de ronda o carna
val, i actualment, sobretot, en les reunions familiars o les 
colles d'amics amb repertori nadalenc. A les Illes Balears, 
la popularitat d'aquest instrument i el seu ús continuat 
de generació en generació han donat lloc a la 
denominació de 'cançons de ximbomba' ( .. .). La simbomba 
ha estat coneguda des de molt antic per diverses cultures 
del continent europeu, sovint associada a rites de 
fertilitat, i cada comunitat n'ha construït variants locals 
de formes i construcció". 

Així que endavant: sigui comprada o de construcció 
pròpia, ens convé treure-li la pols i comprovar si la pell i la 
canya estan en condicions. Que ja és hora de fer-la sonar! 

La ximbomba és un caduf 
i el reclam un tros de llanda 
i la pell és de conill 
i la varilla és de canya. 

Sa ximbomba ja no sona, 
no sona ni sonarà, 
perquè té sa pell de ca 
i sa canya que no és bona. 



capdepera fa 20 anys 

Fa 20 anys, 
deia~~~ 

ll0 48, desembre 1984 

Fa 20 anys commemoràvem el nostre quart 
aniversari, amb un collage de portada, en tons ocres, 
obra -com no?- de Joan Rai , que va agradar molt. 

Porta/et 
En el Portalet fèiem balanç de 1 ' any que 

deixàvem enrere i, bàsicament, ho fèiem donant les 
gràcies a la confiança dels nostres lectors, per con
fiar en nosaltres: "Així és que "Cap Vermell" 
continuarà fins que vosaltres volgueu, com heu 
volgut fins ara", dèiem. I encara dura. 

Plaça des Sitjar 
-No tendríem per què donar les gràcies d'una 

cosa que és d'estricta justícia, però no ens podem 
sostreure, en aquest moment de e 1 'obertura de la 
nova carretera (Capdepera-Artà), de dir: Gràcies 
MOPU. 

- L'ambulància nova de 1 'Ajuntament ja és 
aquí ( ... ) Els qui esperaven que hi hagués 
l'ambulància per tenir un atac , ja ho saben. 

- Entre el cúmul d'activitats culturals de 
l'Ajuntament, trobam a faltar, aquest hivern, les 
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classes de català que tan populars s 'havien fet ( ... ) 
Una passa endavant i ducs endarrere. . 

-A 3.880.180 pessetes ascendeix la 
subvenció que la Comunitat Autònoma ha concedit 
per a les obres del Castell. 

Entrevistes 
En Biel Alzina "Pedaç" va ser el nostre 

entrevistat de fa 20 anys . El presentàvem dient que 
"és un home sen:::ill, diríem que com pocs , i que 
té una prof"essió singular. És el nostre campaner; 
l'escolà, com anomenam qui toca les campanes " . 
I ell ens confessava coses com aquesta: "És molt 
agradable pujar en es campanar. Sembla qu e 
estàs entremig: ni en terra ni en el cel, amb tot es 
poble en es teus peus . I d e nit, per tocar ses 
Matin es, sembla que mires un betlemet" . 

Altres seccions 
-Per què? - CV 
-Dècimes afuades - Es pastor de son Perdiu 
-Història de Capdepera: Capítol XXI- Joan San-

clzo "Coll" 
-Monòleg amb l'estel de l'auba- Joan Rai 
-Materials per a la nostra història- Pep Terrassa 
-Des del Castell amb amor - Cap-roig 
- Racionalització matemàtica del brolla pèl "Cap 

Vermell" en el seu quart aniversari - Llucià Sirer i 
Fus ter 

-No diguis mai ... - Gregori Mateu 
-Les milanes - Es Xoric de son Xona 
-Plaza de los Pinos - .Iuan Pz~jadas 
-Així va el món - CV 
-Esports - CV 

Hotel**** 

Can Simoneta 
Para nuestro hotel rural en Canyamel, buscamos 

personas con entusiasmo y dedicación. 
.Jcfc dc Cocina 

Cocincro 
1\'l.aitre Restaur·antc 

Carnarcro 
Requerim os experiencia profesional, idiomas, 

orientación al cliente. Ofrecemos puesto de tra
bajo interesante para todo el año. Interesados 

remitir CV, Foto, referencias a fax 971 816 111 o 
info@cansimoneta.com 
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' PLENS D'HISTORIES 
Crònica extraordinària de dia 21 de desembre de 2004 

Podem dir que aquest Ple va ser un monogràfic 
PSM. Com bé havia promés el Bade a 1' anterior 
plenari, va dur a discussió totes les mocions que 

el PSM tenia retingudes dins qualque calaix de la Sala. 
També hi havia una moció d'EU sobre l'abolició del deute 
extern dels països en vies de desenvolupament que 
finalment es va deixar sobre la taula per la no asistència 
de la regidora.Els del PSOE, com ja comença a ser habi
tual en aquesta formació, tampoc hi varen asistir. 

De les cinc mocions presentades pel PSM, quatre es 
varen aprovar per unanimitat i una es va rebutjar. Les 
aprovades foren: sol·licitut de rehabilitació de les torres 
costaneres de Capdepera; sol·licitud de documentació 
sobre la Torre Cega; per la correcta recepció de TV3, 
Canal 33, Punt 2, Catalunya Ràdio i perquè IB3 s'emeti 
íntegrament en català; per la realitzatció de la ITV de les 
motocicletes a Capdepera. 

En aquest ple se va consumar definitivament el major 
episodi de metamorfosi política que recordam al nostre 
mumc1p1. En Muntaner 1 el seu "Grup" ens delitaren amb 
una assombrosa il·luminació ideològica a favor dels ports 
esportius. 

Anem a pams, el PSM va presentar en el plenari del 
citat dia una moció per a la suspensió de la tramitació de 
l'avantprojecte de Ílei de ports esportius de les Illes Balears. 
En poques paraules, una moció contra els ports esportius 

dies passen, la legislatura es va consumint i aquesta malaltia 
no s 'ha curat, mes aviat tot el contrari, ha anat degenerant 
fins arribar a la mort. En Muntaner és a hores d'ara un 
cadàver polític en avançat estat de descomposició. Not 
pot ser d'altra manera. En el seu rampell de poder i cadira, 
quan va acceptar formar colla amb els peperos, ens va 
predicar que el seu pacte només era de gestió, que 
conservarien el seu tarannà progressista i la seva 
autonomia davant les qüestions polítiques, seguint un camí 
polític que en aquest cas hauria de ser ideològicament 
diferent al del seus socis de govern del PP. Ara veim 
clarament que només ho van dir per fer callar les crítiques 
que els plovien. La realitat ens ha mostrat la cara més 
demagògica, grollera i enganyosa d'en Muntaner i el seu 
"Grup". Han pres per beneits tots els votants que es 
deixaren enganyar pensant en la "meravellosa" feina que 
farien centrant un PP de perfil radical. No ha estat així, la 
truita s'ha girat i han acabat engolits i enlluernats per 
l'eròtica del p2,der, no s'han pogut alliberar de la seva 
malèfica atr "1 caçador ha estat caçat 

Voldria apr~:túnoir una mica més en el vot d'Es Grup, 
en aquest cas negatiu, a la moció del PSM sobre els ports 
esportius. A l'hora de justificar-lo, en Muntaner va dir 
que no serviria de res presentar aquesta moció, que 
tanmateix Palma no ens escoltarien, que era un doi pre
sentar-la, però que malgrat el seu vot contrari, continuaven 

ferms en els seus 
principis i, per tant, 
estaven en contra del 
port esportiu. En Mateu 
Melis ens va 
sorprendre dient que 

que es va rebutjar amb 
els vots del PP i d'Es 
Grup. Jo ja intuïa 
1' evident desviament 
ideològic del progre 
Muntaner i els seus no 
manco progres 
seguidors del "Grup", un 
progressisme 
reiteradament bravejat 

~~~~~~iJ!!~!~tiJI ara que les relacions I amb Palma eren bones 

;m~~~~l&~!f!~cl~!j~~~~~~~ no ens podíem exposar 

en la campanya i en el 6~~,.~~"): 
programa electorals; els 
autèntics, els genuïns, - a...;¡:'-

els que no estaven fermats a cap tipus de consigna 
supramunicipal. Amb aquest discurs ens volien dur a es
coltar el sermó, tot apoderant-se dels vots dels més febles 
i de passada fer-nos creure les bondats del seu pacte amb 
el PP. Un pacte que ja ens va fer sospitar la greu malaltia 
política i de poder que patien els del Muntaner's Grup. Els 

a desbaratar-les 
enviant una moció que 
era ben segur que no 
agradaria en el 

Consolat. Tot plegat, un escàndol que produeix vergonya 
aliena. Aquestes curioses respostes d'en Toni i en Mateu 
em fan venir al cap un seguit de preguntes amb respostes 
senzilles per a ments coherents i centrades, com no és el 
cas que ens ocupa. No era el pacte amb el PP només de 
gestió? Per què estant -teòricament- en contra del port 
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esportiu, votau en contra d'una moció que renega dels 
ports esportius? No és una contradicció, això? No és una 
qüestió merament política el vot en contra dels ports 
esportius? Aquesta moció afecta per res la gestió del dia 
a dia del nostre municipi? On és la vostra independència 
política? Realment pensau que és un doi aprovar mocions 
de caire políticoideològic? No n'heu votada cap mai a fa
vor? Tal vegada pensau que la llei de ports esportius del 
PP és per no fer més ports esportius? Per què estau en 
contra del port esportiu aquí i a favor en altres llocs? Teniu 
gens de sensibilitat ecologista o mediambientalista? Pensau 
que votar a favor dels ports esportius és un acte 
progressista? Realment creis que els ports esportius a les 
Balears serveixen per crear més riquesa, treball o turisme, 

MOCIÓ DEL PSM-EN PER A 
SOL·LICITARLAREHABILITACIÓDELES 
TORRES COSTANERES DE CAPDEPERA 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
Capdepera compta amb tres torres de defensa: la del Cap 

Vermell, la torre Esbucada i la de l'atalaia de Son Jaume!!. 
Dissortadament, l'estat en què es troben és de complet abandó 
i amb el perill que acabin per desaparèixer, tot i que les tres 
varen ser declarades bé d'interès cultural. Hem de recordar 
que aquestes torres formen part de la història del municipi i 
que, per tant, el més normal seria que es fes el possible, no ja 
per evitar la seva desaparició, sinó per aconseguir la seva 
rehabilitació. 

Per una altra banda, la recuperació i la rehabilitació 
d'aquests indrets podria ser aprofitada per establir itineraris 
de visita, que es podrien enquadrar dins d'una ruta arqueològica 
pel terme de Capdepera, la qual podria incloure, entre d'altres, 
el Castell, el talaiot dels Clapers i les torres esmentades. Es 
tractaria d'una revitalització, tant cultural com turística, del 
municipi, i també podria ser donat a conèixer al món educatiu. 

Com que la rehabilitació d'aquests béns sembla que no pot 
ser assumida per 1 'Ajuntament, seria imprescindible comptar 
amb el finançament d'altres organismes. S 'ha de recordar que 
el Govern central ha decidit, no fa gaires mesos, aportar la 
quantitat íntegra de les obres de restauració de la Torre de Cala 
Santanyí, anomenada Sa Torre Nova de sa Roca Fesa. En aquest 
cas, el Ministeri de Cultura ha concedit la quantitat de 253.934 
€ per fer aquesta restauració. 

Des del PSM consideram que el patrimoni arqueològic del 
municipi no es pot deixar perdre. 

Per tot això, el PSM-EN a 1' Ajuntament de Capdepera 
proposa al Ple, perquè l'aprovi, el següent 
ACORD 

Sol· licitar al Ministeri de Cultura la restauració de la torre 
del Cap Vermell, de la torre Esbucada i de l'atalaia de Son 
Jaumell. 

Mateu Garau Flaquer 
Capdepera, 25 d'octubre de 2004 

Nota: Des del PSM-EN volem agrair a en Toni Flaquer 
"Coix" el seu interès per la recuperació del nostre patrimoni i 
per la informació que ens ha donat. 

29 

en definitiva més progrés? Creis que fer enfadar el gran 
"Jefe" pot perjudicar el nostre municipi? Tindreu la barra 
de continuar fent campanya contra 1' ampliació del port 
esportiu si s'escau? Què se n'ha fet dels progres d'Es 
Grup, dels expesemeros, exsocialistes i excomunistes? O 
és que ja no sou tan progres? O és que ara ser progres és 
aliar-se amb l'extrema dreta i girar-se la camisa? Quan 
vos afiliareu al PP (encara que sigui d'amagat)? Això fa 
molta pudor; pudor de polítics en descomposició, pudor de 
poltrones acomodades, pudor de sous bons i fàcils, pudor 
d'ostentació de poder (encara que sigui insignificant), pu
dor de beneitura. Molta beneitura. 

C.B.F. 

PREMI 
CAP VERMELL 2004 

Us convidam a l'acte d'entrega del 

PREMI CAP VERMELL 2004 a la 

CONFRARIA DE PESCADORS 
DE "VERGE DEL CARME" 

de CALA RAJADA. 

Diumenge dia 6 de febrer a les 20 hores 
Teatre Municipal 

Divendres 14 de gener 
XERAMICS 

Divendres 21 de gener 
FELIPE CARDIEL 

Divendres 28 de gener 
SUSO REXACH 

Les actuacions són a les 22,30 hores 
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lVIARGALIDA M:ONER TUGORES 
CONSELLERAD'AGRICULTURA,RAMADERIAIPESCADELGOVERNBALEAR 

-¿Com porta la feina a la conselleria, després d'arribar
hi ara ja fa un poc més d'un any? 

-Bé, quan vaig arribar a la conselleria, la veritat és que em 
venia tot molt de nou, i ara, després d'un any crec que ja fa 
estona que hi faig bona feina, amb una gran dedicació i 
coneixent bastant els diferents sectors: agricultura, ramaderia 
i pesca. Estic rodejada de bona gent, tècnics i polítics, i així tot 
es fa més fàcil. 

El meu lema és el d'ajudar amb temps i 
forma al professional. En el sentit de que no 
arribin tard les ajudes a les seves necessitats, 
i crec que ara hi som a 1 'hora, i donem solucions 
als problemes puntuals que surten, estant al 
dia. Les ajudes han d'arribari s'han de cobrar 
dins 1' any natural, aquest és el nostre objectiu 
cobert. Apart d'això, s'han posat al dia tots 
els deutes pendents que hi havia, i aquí els -..--.. 
papers canten. 

No hi ha molta gent que quan m'ha 
necessitat no m'hagi trobat i no hagi tingut 
solució al problema, és la meva feina i la meva 
obligació. 

-Seria interessant el poder arribar a una 
agricultura no subvencionada. ¿Quin és 
l'estat general de salut dels diferents 
sectors? 

-En realitat és el producte el que ha de ser capaç de vendre. 
La comercialització l'ha d'aprendre el professional. 
L'administració no ha de ser intervencionista. Hem de ser 
capaços d'oferir propostes a tots els sectors. Les idees han de 
sortir del propi sector i l'administració les ha d'estudiar i 
ajudar-los. S'ha d'arribar a ser més autosuficient. 

En quant a 1' estat de salut, pareix que és precari, en general. 
S'ha de tenir un paraigua estès i tenir-hi la gent baix aquest 
paraigua. Tenim altres sectors que viuen molt bé, i els nostres 
no estan tan malament, però clar, per les comparances és veu 
més la realitat. Ara, els que hi viuen no viuen tan malament. 

-Un dels sectors precaris potser el lleter 
-Sí, estudiem la manera d'ajudar-los. Farem reunions amb 

ells pròximament per sentir-los. Volem conèixer què diuen. 
Hem d'enfocar el tema bé perquè és un sector precari. No han 
arribat a treure el cap de 1' aigua, i la cosa no serà fàcil. Entre 
tots hem de veure si ho podem treure endavant, tant a Mallorca 
com a Menorca. Hi volem fer feina ja perquè necessiten una 
mà. 

-¿Què es fa en el sector ramader? 
-Les instal·lacions en el sector ramader no són com haurien 

de ser. Tenim uns tècnics que estudien com està la cosa, 
visiten totes les granges i hi fan una valoració, tot personalitzant 
l'actuació. Aquest servei està a l'abast dels ramaders, ells 
triaran si volen que els visitem. Això es fa mitjançant convenis 
entre la conselleria nostra, i els col·legis d'enginyers agraris 

i veterinaris. 
Som ja a Europa i s'han de poder complir les normes 

europees. Econòmicament, surti la valoració que surti, a fons 
perdut hi posarem el30% del que faci falta en la valoració feta. 
És una ajuda molt important i els hi donarem una mà. 

- Per al 2005 hi ha alguns projectes importants com la 
creació de FOGA/BA,¿ què és realment? 

-A partir de 1' any 2005 es crearà una 
entitat de dret públic, que ajustarà la seva 
activitat a 1' ordre privat, i que tindrà per 
finalitat la tramitació integral de totes les 
ajudes en matèria agrícola, ramadera i 
pesquera de les Illes Balears. 
FOGAIBA vol dir: Fons de Garantia i 
Orientació Agrària de les Illes Balears, i 
tindrà les següents finalitats: Per una 
banda, executar la política de la conselleria 
en tot el referent a l'aplicació de les 
mesures de foment i millora dels sectors 
agraris i pesquers. Per altra part, es 
constituirà com a organisme pagador; i 
encara, ha de gestionar el registre general 
d'explotacions agràries de les illes. 

El traspàs de la gestió de les 
diferents línies d'ajudes i subvencions al 

FOGAIBA es farà de forma escalonada. Durant l'any 2005 es 
traslladaran les ajudes i subvencions corresponents al sector 
agrícola i ramader, llevat les destinades a les empreses 
públiques IBABSA i SEMILLA S.A .. 

El traspàs al FOGAIBA de les línies d'ajudes i subvencions 
al sector pesquer s'efectuarà al llarg de l'any 2006. 

FOGAIBA, durant l'any 2005, gestionarà ajudes i 
subvencions per un import total de 46.466.498,02 euros. 

Tot això suposa un projecte molt important per tota aquesta 
gent. I no ha de costar un euro més en personal. Es farà una 
selecció de gent que ja hi ha a les direccions generals, per 
FOGAIBA, redistribuint la feina entre tots. 

-També s'estàfent molta feina en apropar els productes 
balears als escolars 

-Sí, i és vera que si hi ha bons camins s 'han de seguir. Hem 
potenciat molt les agrorutes, que ja existien abans, i poder 
mostrar així els nostres productes a la gent jo ve, i tot això ho 
hem potenciat força. 

El projecte "El sabor de les Illes Balears a les Escoles" 
s'engloba en el Pla de Promoció Agroalimentària de les Illes 
Balears 2004-2007. Es tracta d'una de les actuacions de més 
bona acollida en el seu conjunt, tant pels destinataris, joves 
menors de 16 anys, com per pares i mestres. 

Destacar que s 'ha arribat a un percentatge molt alt d'escoles 
de tot Balears: un total de 184 escoles, amb 7.061 alumnes en 
un total de 263 sessions. S 'ha triplicat gairebé el nombre 
d'alumnes, escoles i sessions respecte a la passada campanya. 

S'ha afegit un altre projecte, que es diu: "Conèixer els 
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productors", també orientat a la mateixa població escolar. Es 
fan sortides agroalimentàries per a escolars, un reforç de les 
classes teòriques i una forma d 'establir un vincle entre els 
productes consumits i el sector productiu agrari. Un 25% del 
total d' escolars del programa a Mallorca han pogut visitar de 
primera mà aquestes indústries i centres productius. 

Durant aquest 2004 hem fet un coveni amb la Universitat 
de les Illes Balears, mitjançant el qual, cada trimestre es 
munten unes carpes amb els productes que s 'han tractat 
abans en les classes teòriques. També fem feina en aquest 
aspecte amb les aules de majors a Ja UIB, visitant aquests 
estudiants les fàbriques . . 

-¿Quins projectes més es duran a terme? 
- Tenim també el tema de les assegurances agràries. El 

sector primari està en mans· del temps que fa, bo o dolent, i es 
poden patir desgràcies. Per això hem de fomentar amb força i 
convicció les assegurances agràries i ramaderes. 

Volem ajudar, com ja fem ara, amb la subvenció a la pòlissa 
d'assegurança (Agroassegurança), volem esser en les 
negociacions de les línies d'ajudes , pel seu benefici. Els 
diners que posa el Govern Central ho posa la nostra conselleria, 
i som la Comunitat Autònoma que més ajuda en això. No hi ha 
d'haver límit econòmic per a subvencions en assegurances, hi 
haurà totes les que facin falta . Crec que és una passa molt 
important per a pagesos i ramaders i les associacions ho veuen 
bé i necessari. 

De moment tenim 2 milions d' euros de pressupost per això, 
i el que faci falta . 

Oferirem un màxim d'un 80% de la pòlissa per part de la 
conselleria; d'aquest 80% el Govern Central hi posa una part 
i nosaltres tenim la potestat de poder arribar a posar el mateix 
que el Govern Central. 

Apart d'això, tenim el tema tan important de les reserves 
marines, que estan donant un molt bon resultat. S 'han complit 
les funcions de la reproducció i el resultat és espectacular. Els 
ecologistes ho veuen molt bé, i fa poc Xavier Pastor m'ho 
vingué a dir. 

Fem la vigilància dels esculls artificials i les reserves estan 
balisades i així és més fàcil el control. 
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Comunitats i es perdi la capacitat de producció. 
La conselleria d'Agricultura decideix posar en marxa el pla 

autonòmic i que permetrà als ramaders de les Illes abandonar 
1' activitat cobrant les quantitats d'una segona taula proposada 
per la nostra conselleria, amb el complement que aportarà el 
Govern a través de fons propis. 

L'objectiu de la CAlB, no és tant afavorir 1' abandonament, 
sinó posar un preu de retirada a prop del que es maneja. al 
mercat lliure de compra-venda de quota. Hi ha que tenir en 
compte que si un ramader local ofereix la seva quota en el 
mercat lliure, aquesta capacitat de produir llet surt de la CAlB 
cap a la Comunitat del comprador i deixa de pertànyer a 1' àmbit 
de les Illes. 

Pel contrari, si la venda la fa a través del "Plan Nacional de 
Abandono" aquesta quota passa a formar part d'un Fons 
Estatal i aquest, al posterior repartiment, dóna prioritat de 
compra, per un periode de dos anys, als ramadt:rs dt: la malt:ixa 
Comunitat on s'ha produït la retirada. 

En definitiva, amb el pla autonòmic es cerquen dos beneficis 
per la ramaderia illenca: primer, evitar la fugida de quota, i en 
segon lloc beneficiar econòmicament al sector ja que poden 
vendre quota a un preu similar al del mercat lliure, acollint-se 
a les ajudes del MAP A i del Govern, i poden comprar quota a 
un preu inferior al del mercat, a través del Fons Nacional. 

-Hi ha hagut un considerable augment en el pressuposts 
-¿Com està el tema del Pla d'ajudes en la quota làctia? de 2005 
-Tenim en marxa un pla d'ajudes autonòmic que comple- -Sí, hem passat d'un total de 90 milions d'euros el2004, a 

menta el "Plan Nacional de Abandono de Cuota Lechera del 108.430.289 euros per al2005. Aquests pressuposts represen
Ministerio de Agricultura, Pescay Alimentación, MAPA"per ten una pujada de 18,1 milions d'euros sobre el2004, el que 
evitar que la quota assignada a les Illes es vagi a altres suposa un increment del20,02%. 

AIA+o Escola 

CAPDEPERA 

VIA )lJAN CARLOS 1: 139 · CALA RAJADA ·CAPDEPERA 
Tels. 971 56 33 53· 971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOLINEAAl 

El pressupost total es desglossa en: 76.307.000 euro s de la 
Conselleria; 5.492.000 euros a IB AB SA; i 26.630.000 euros a 
SEMILLA S.A. 

El pressupost de la Conselleria, sense les empreses 
públiques, desglossat per centres de cost, és el següent: 
Secretaria General : 6.625.404 euros; Direcció General 
d 'Agricultura: 15.755.570 euro s; Direcció General de Pesca: 
5.050. 971 euro s; Direcció General de Desenvolupament Rural : 
11.605 .196 euro s; i Ajudes i Subvencions/FOGAIBA: 
37.270.346euros. 

Govern de les liles Balears 
Conselleria d•Agricultura i Pesca 



premi Cap Vermell 32 

LA CONFRARIA DE PESCADORS ''VERGE 
DEL CARME'', DE CALA RAJADA, 

PREMI "CAP VERMELL" 2004 

Hem de reconèixer que justificar el V PREMI 
CAP VERMELL és una tasca senzilla. De fet, sempre ho 
és senzill, perquè els destinataris del nostre premi, sense 
excepció, han fet mèrits amb escreix per a rebre'l. És més, 
com solem dir cada any, som nosaltres, la gent de "Cap 
Vermell" els qui ens sentim honrats pel fet que el nostre 
guardó sigui acceptat per persones i entitats que, amb la 

seva acceptació, no fan sinó prestigiar- •••• 
lo. 

Però potser sí que enguany 
encara és una mica més senzill raonar 
que el premi vagi a parar a les mans a 
les quals 1 'hem destinat. La 
CONFRARIA DE PESCADORS 
"VERGE DEL CARME" ha anat 
apareixent com a candidata, any rere 
any, des de la primera edició, a petició 
de vosaltres els subscriptors. I així fins 
que enguany la majoria dels vostres vots 
s 'ha fet abmmadora. Però, a més, és 
senzill explicar el premi perquè sabem 
que, entre la gent del poble, la Confraria 
s 'ha convertit, amb el pas dels temps, 
en una entitat modèlica que, ultrapassant 
l'àmbit d'actuació que li és propi, ha 
assumit compromisos amb tota la 
societat que, per tant, a tots ens afec
ten i a tots ens complauen. 

Des de finals del segle XIX, els 
pescadors de Cala Rajada s'han associat, sota distintes 
denominacions, per tal de vetlar per la defensa dels seus 
interessos professionals i per a la millora de les condicions 
de vida del col·lectiu. Ja des dels seus orígens, aquestes 
associacions perseguiren, des de la força de la unió, 
avantatges eneconòmics en l'adquisició de productes i en 
la comercialització de les captures. Els susccessius canvis 
polítics, amb la república, la dictadura i la monarquia 
parlamentària com a formes de govern, anaren contemplant 
i estructurant l'associacionisme corporatiu i el 
cooperativisme des de distints prismes i amb distint èmfasi. 
Els pòsits de pescadors, a la primera meitat del segle XX, 
i les confraries, a partís dels anys 50, han estat, bàsicament, 
les denominacions sota les quals els treballadors de la pes
ca s'han agombolat al llarg de la passada centúria. Aquests 
models d'associació els han permès desenvolupar formes 

de participació cada vegada més sòlides i complexes, en 
una societat també cada vegada més complexa. I tot i que 
l'adquisició de béns i serveis i la comercialització dels 
productes del seu treball continuen com a objectius 
prioritaris, com no podria ser d'altra manera, tant 
1' experiència com la capacitat de gestió que han demostrat 
els han permès desenvolupar programes més i més ambi

ciosos, que han procurat, sens dubte, 
una major qualitat de vida als seus 
integrants. 

Enumerar les fites que la 
CONFRARIA DE 
PESCADORS DE CALA RA
JADA ha assolit al llarg de la seva 
història ens duria molt de temps, però 
n'hi ha dues que no podem passar 
passar per alt: d'una banda, la 
construcció de 40 vivendes socials 
per als seus afiliats, a començament 
dels anys 70; i, d'altra banda, la 
cessió a l'Institut Social de la Mari
na de l'immoble de la seva propietat 
on aquest organisme va construir la 
Casa del Mar i que avui és un cen
tre públic al servei de tot el poble. 
Es tracta de dues actuacions que, 
amb tota seguretat, demostren 
1' esperit d'iniciativa i de compromís 
dels pescadors de Cala Rajada. 

Actuacions que, evidentment, no són les úniques. Recordem, 
entre d'altres serveis auto gestionats, la posada en 
funcionament d'un sistema de transport col· lectiu de peix 
fins a la Llonja de Palma, la instaHació d'una fàbrica de 
gel, la construcció d'un carro per treure barques, el tradi
cional present deN adal a afiliats i pensionistes, la tramitació 
d'ajudes i subvencions al sector, o la gestió d'afiliació i 
cotització a la Seguretat Social. Són, com dèiem, només 
algunes de les moltes intervencions de la Confraria a favor 
dels seus membres. I tot en un règim d'alta participació 
dels afiliats, molt oberta i transparent, d'indubtable valor 
democràtic. 

És cert que hem assistit, en els darrers 20 anys, a 
un progressiu descens de la flota pesquera de Cala Raja
da, especialment de les barques d'arrossegament, això és, 
de les populars barques del "bou". De la dotzena que 
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arribaren a conformar la flota, avui en queden dues. La 
contínua minoració dels recursos, derivada sens dubte de 
la sobreexplotació, ha anat minvant la rendibilitat d'aquest 
tipus de pesca. Les anomenades barques petites, és a dir, 
els llaüts, de la seva banda, han resistit millor aquesta re
culada de recursos, donada la major diversificació del tipus 
de captures i d'arts de pesca amb què treballen, de mane
ra que una temporada de llagosta regular pot ser compen
sada per unes bones captures de llampuga, o per un bon 
any de jonquillo, o per 1' entrada de quatre calamars, o per 
una bona eixida de solta. 

El descens del pes econòmic de la 
pesca ha coincidit amb el creixement espec
tacular del sectori turístic, fins a assolir una 
situació de pràctic monocultiu econòmic. Però, 
paradoxalment, el pes social dels pescadors, 
i en concret de la Confraria, no sols no ha 
minvat sinó que, en els darrers anys, s 'ha 
consolidat fins assolir un prestigi i guanyar
se un respecte que passen de llarg el volum 
de la seva aportació a 1' economia local. En 
primer lloc, el sector de la pesca de Cala 
Rajada està demostrant que, havent après la 
lliçó de la història, està disposat a articular 
mecanismes i a acceptar sacrificis que 
assegurin una mar amb futur, una pesca amb 
futur, i això segurament passa, entre d'altres 
mesures, per la creació d'una reserva mari
na en ayuesles çusles, de la qualla Confraria 
n'és impulsora entusiasta. A l'entitat, aquesta actitud li ha 
resportat recentment el reconeixement del GOB, per miijà 
del prestigiós Premi Alzina, per a la concessió del qual 
també deu haver ajudat el posicionament de la Confraria 
enfront del projecte d'ampliació del port esportiu, en una 
actitud clarament contrària a noves instal·lacions que 
podrien alterar greument tant la seguretat de les ja 
existents com l'ecosistema d'una àrea considerable al 
voltant de la zona afectada. 

Però, com sabeu, en el cas del PREMI CAP 
VERMELL, nosaltres atenem prioritàriament el vessant 
social de les persones i entitats a qui atorgam el guardó. 
Ens importen 1' actitud d'entrega desinteressada, 
l'altruisme, la solidaritat i el compromís amb la societat 
del poble. I en aquest sentit, també, la CONFRARIA 
DE PESCADORS està donant exemples diaris que la 
fan més que mereixedora de rebre un premi que, insistim, 
sou vosaltres mateixos, amb els vostres vots, els qui 
l'atorgau. A la Confraria la trobam darrere aquest gran 
esdeveniment en què s'ha convertit la Mostra de la 
Llampuga, una fira que, és cert, té per objectiu promocio
nar un producte de la pesca, però també serveix per do
nar a conèixer Cala Rajada més enllà de la imatge 
d'estereotip turístic i que transcendeix econòmicament a 
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tot el poble. I això, a la Confraria, li reporta moltes hores 
de feina i molts de maldepcaps. Però, a la Confraria també 
la trobam darrere les festes del Carme, un encontre que 
obre les portes del moll de pinte en ample, a la comunitat 
tota. En aquesta lúdica conjuntura, 1 'esforç dels mariners 
de Cala Rajada es torna ocasió de convivència i, una 
vegada més, de projecció exterior des dels aspectes més 
genuïns i patrimonials. A la Confraria la trobam, per fi, en 
tot lloc i ocasió en què la seva presència i la seva aportació 
són requerides, ja sigui una fideuà per a la Marxa del Tren 
de Llevant, ja un sopar per a les obres de l'església ... 

En els últisms 60 anys, hem vist desfilar, 
patronejant la nau de tan entranyable entitat, Miquel Este
va Fernandez "Blancus", Perico Fuster Massanet "Pere 
Andreu", Agustí Esteva Ferrer "Blancus", Bartomeu 
Vadell Pascual "Pelat", Mateu Mercant Sirer "Castus", 
Pere Morey Melis "Lluïsa", Pere Fuster Servera "Pere 
Andreu" i, finalment, al dia d'avui, Bernat Martí Pons. 
Tots ells han contribuït a una singladura sempre amb la 
proa posada en un horitzó millor, amb més encerts que 
errades i amb més realitzacions que temptatives. I no sols 
ells, sinó el conjunt sencer dels confrares, de les famílies 
dels pescadors, dels secretaris ... tots ells units per un 
sentiment de pertinença a una classe de gent molt espe
cial. 

Estam convençuts que la vida a la mar endureix 
els cossos i reblaneix els cors. Els calls de les mans es 
temperen amb sentiments de germanor que es fan molt 
dificils de trobar, en grau tan alt, en altres col·lectius. I 
estam convençuts, clar, de reflectir els sentiments d'una 
majoria aclaparadora de gent del poble en atorgar el 
PREMI CAP VERMELL 2004 a la 
CONFRARIA DE PESCADORS DE 
CALA RA.JADA. 

Cap Vermel/2005 
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FO GAI BA 
(Fons de Garantia i Orientació Agrària de les Illes Balears) 

Els bons resultats obtinguts i 1' experiència 
guanyada amb la gestió d'ajudes i subvencions a 
través de IBABSA i SEMILLA S.A., ens han 
animat a donar una passa més, no ens conformem 
amb traslladar part de la gestió d'ajudes i 
subvencions a IBABSA i SEMILLA S.A., sinó 
que, amb la LLei d'Acompanyament dels 
Pressuposts per al 2005, s'autoritzarà la creació 
d'una entitat de dret públic, que ajustarà la seva 
activitat a 1' ordenament privat, i que tendrà per 
finalitat la tramitació integral de totes les ajudes en 
matèria agrícola, ramadera i pesquera de les Illes 
Balears, de la manera més àgil i eficaç possible. 

FOGAIBA tendrà les següents finalitats: 
a) Executar la política de la Conselleria en tot 

el referent a 1' aplicació de les mesures de foment 
i millora dels sectors agrari i pesquer. 

b) Constituir-se com a Organisme Pagador. 
e) Gestionar el Registre General d'Explotacions 

Agràries. 

El traspàs de la gestió de les diferents línies 
d'ajudes i subvencions al FOGAIBA es farà de 
forma pausada i escalonada. Durant l'any 2005 es 
traslladaràn les ajudes i subvencions corresponents 
al sector agrícola i ramader, llevat de les destinades 
a les empreses públiques IBABSA i SEMILLA 
S.A., que en els Pressuposts que hem presentat 
s'han centralitzat, agrupant-les en el "centre de 
cost 207.- Fons d'Orientació i Garantia Agrària de 
les Illes Balears". 

El traspàs escalonat i pausat de la gestió de les 
diferents ajudes i subvencions es farà, previsiblement, 
per aquest ordre: 

1r. Línies d'ajudes financiades íntegrament amb 
fons de la CAlB. 

2n. Línies d'ajudes financiades íntegrament amb 
fons del MAP A, o cofinanciades amb fons MAP A + 
CAlB. 

3r. Línies d'ajuda financiades total o parcialment 
amb fons de la UNIÓ EUROPEA. 

En tots els casos s'esperarà a fer el traspàs de la 
gestió de les ajudes i subvencions al FOGAIBA, fins 
al moment que es tenguin establerts tots els sistemes 
interns de control, i es compti amb les autoritzacions 
dels organismes que financien les diferents línies 
d'ajudes. 

El traspàs al FOGAIBA de les línies d'ajudes i 
subvencions al sector pesquer s'efectuarà, 
previsiblement, al llarg de l'any 2006. 

FOGAIBA, durant l'any 2005, gestionarà ajudes i 
subvencions per un import total de 46.466.498,02 
euros, que rebrà mitjançant transferència des dels 
següents origens, i pels següents imports : 

- 3 7.270.346,42 euro s, des del pressupost de la 
Conselleria d'Agricultura i Pesca, amb origen alcen
tre de cost 207. 

- 2.407.000,00 euros, des del Capítol 4 de SEMI
LLA S.A. 

- 6. 789.151,62 euros, des del Capítol 7 de SEMI
LLA S.A. 



altres plomes 

PREM~AFORANADE~LORCA 

L'amour, 
toujours, l'amour 

De Rosa Ramos 
Veu de Sòller 

L'amor no es pot fabricar. L'amor és espontani, 
neix sense demanar el nostre parer. No es pot prefa
bricar al nostre gust. No se li pot dir: saps què? Ara 
no te vull, perquè jo no t'he demanat que em venguis 
a cercar en aquest precís moment. No podries venir 
demà? O d'aquí a una setmana? O un mes? O tal 
vegada un any? Quan estigui preparat per la teva 
vinguda? 

D'aquest moment màgic, en el que un veu en els 
ulls de 1' altre el mirall de la seva ànima bessona, els 
francesos i els anglosaxons, li diuen caure en amor o 
també la malaltia d'amor, i és cert que de vegades la 
tombada és grossa, perquè no dura més que un estiu, 
un intens, apassionat i enamorat estiu, que la tardor 
refreda de cop. 

Els biòlegs, els psicoanalistes i els poetes duen 
segles tractant de descriure un sentiment que desafia 
tot raonament. Un sentiment que no vol escoltar 
ningú, que desorienta i que et pren amb la força d'un 
vendaval, i desmunta com un terratrèmol. Totes les 
comparacions són poques per descriure la seva força 
irraonable. 

Així i tot, els experts no es resignen a trobar 
explicacions a tot; els biòlegs per la seva banda 
afirmen que la necessitat de 1' altre és tan real com la 
de beure o menjar. I que tot és culpa de la dopamina 
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que, segons diuen, té una taxa més elevada de 
1 'habitual en el moment de la imantació cap al altre. 
Aquesta substància química provoca una sensació de 
benestar i quan hom la sent, no té ganes de desfer
se'n per molts raonaments que es plantegi. 

Des d'un punt de vista psicològic, 1 'explicació és 
una altra ben diferent. Segons una revista francesa 
anomenada "cerveau et psycho", el fet d'estar 
enamorat activa les neurones de la mateixa manera 
que ho faria una droga, provocant un estat d'eufòria, 
que provoca una idealització de la persona, no veient 
cap defecte aparent durant aquesta etapa 
d'hipnotització recíproca. 

El fet que comunament es diu estar "cec", 
s'explica segons Freud, pel fet que un s'enamora de 
l'ideal que ell mateix voldria ser. L'inconvenient és 
que la passió no dura, perquè amb el pas del temps un 
comença a veure en 1' altra persona la seva vertadera 
personalitat, que molt sovint no coincideix amb el que 
s 'havia cregut. 

Vol dir això que estem destinats a no trobàr mai 
la persona ideal? 

En realitat, la persona ideal amb qui tenir una 
relació durable, és aquella que estimam tal i com és, 
amb qualitats i defectes. En tot cas, tots els 
especialistes coincideixen en que 1' amor no té edat, 
un es pot enamorar com un infant inclòs amb 70 anys. 
No saber amb exactitud, com es produeix aquest fet 
misteriós, del que no s'atura la humanitat rl'escriure'n 
poemes i cantar-ne cançons, és el que el fa miraculós 
i indomable. I el que fa a tots els esperits cartesians, 
un poc més humils. 
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ZOQUET 

Ha volgut la casualitat que, al mateix 
temps en què era notícia als diaris el malestar 
dels familiars dels soldats nord-amèricans 
morts en combat a l'Irak, per la fredor de la 
carta de condol remesa pel Secretari de 
Defensa, llegís jo "El Defensor", que dedica 
el capítol primer a la "Defensa de la carta 
misiva y de la correspondencia epistolar" i que 
en els epígrafs dedicats a les cartes 
enllaunades s'avança en més de 50 anys a 
explicar la causa afegida a la pena dels 
parents i amics dels militars. 

I és que amb la carta impresa, que des 
de la invenció dels ordinadors i impressores 
domèstiques ha conegut una inflació de cents 
de dígits, "se ha descendido a la mas barbara 
mecanización del noble género epistolar; en 
ella dimite el hombre de la insigne honra de 
su herencia, la cultura espiritual, atesorada en 
miles y miles de años.El usuario de esas 
fórmulas pasa por saber leer y escribir, es 
letrado. Pero por su renuncia vilipendiosa al 
humano arte de escribir se hace indigno de 
poseerlo. Es un desertor del alfabetismo, un 
trànsfuga hacia la barbarie; que tiene en su 
mano los modos de alzarse sobre la condición 
de la bestia, y por torpeza del alma recae en 
ella. Personaje el mas peligroso de nuestro 
tiempo es el que se las compone para 
convertir la vía del progreso en camino de 
regreso, porque anda él hacia atras." 

"Estas cartas son la negación misma de 
la carta, e inducen a fingimientos que conoce 
bien todo el que haya recibido veinte cartas 
de parabién o de condolencia, que, aunque 
firmadas por veinte personas, no ~stan 
escritas por nadi e en particular. Se remeda lo 
natural, y, ése es el extremo diabólico, se 
inventa la naturalidad en fòrmula." 

I és que " ... tan desvanecido anda el 

·r ~ v~ ·r - - - -

"Para éste, el iletrado total, 
se inventó la ultima fórmula de la carta, 

la carta impresa. " 

hombre desde que se cree un animal de 
progreso, que no percibe lo mucho que se 
re gresa con el progreso." 

Qui sap si els familiars dels soldads 
haguessin conegut els Pedros Salinas haguts i 
presents no haurien ara de demanar respecte 
pels seus morts, o fins i tot, els contarien entre 
els vius. 

Però, "El hombre modemo ha votado: 
esa preferencia es un sufragio. Y como es el 
nuestro un régimen de mayorías, inclinemos 
la cerviz y bebamos, como vivimos, con la 
sabia mayoría, también." 

"¿Serà el siglo XX la palestra històrica 
donde se ventile decisivamente la lid entre la 
pluma y la màquina?." 

No ho sé, en canvi el que he experi
mentat, i m'ha fet molta gràcia, és la simpatia 
a la llauna. Resulta que vaig sovint a unes 
oficines en les quals, durant una temporadeta, 
m'atengué una al·lota que sempre, amb la 
mateixa formula, per rigurós ordre i amb igual 
somriure, em saludà, em demanà cortesament 
per minúcies i em despatxà. Exactament com 
ho feia amb els qui em precedien i amb els 
qui em seguien a la coa. I és que als cursets 
de marketing els queda molt camí per 
recórrer. 

Mister Donald Rumsfeld ha dit que a 
partir d'ara firmarà a mà les esqueles. Dèu 
faci que no se li agarroti. 

I /llucià rinyon/ I 
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notícies locals 

La sortida 

dels 

dimonis va 

generar una 

gran 

expectació . 

El bon 

temps i que 

fos dia de 

festa, hi 

ajudaren 

·' . 

Sant Antoni 2005 
• en I a tges 

Presentació 

de les 

noves 

caretes 

dels 

dimonis, 

abans de 

començar la 

festa, 

patrocinades 

per la 

Fundació 

"Sa Nostra" 



informació local 

Enguany no podia faltar una carrossa 
dedicada a la llata, i aquí la teniu 

codolada: 

Maria Llaneres, 

Joan Genovard, 

Mateu Xerubí, 

Pere Colom i 

Miquel Bessó 

C~t¡~ 
I 1 

Carro de l'Obrer, 
Tomeu Colom, 

acompanyat d'Antoni Moll 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

---- - ---- - ---- - --- - --- - ---- - - per Felip Esteva Castro 
TÀXON: GENISTA LUCIDA FAMÍLIA: FABÀCIES NOM COMÚ: GATOVA 
COMUNITAT: CL. ONONIDO-ROSMRINETEA. ASS.SNTHYLLIDO CYTISOIDIS-TEUCRIETUM 
MAJORICI. SUBASS.GENITETOSUM LUCIDAE. 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Arbust molt espinós. Fulles 
peciolulades, simples, linears i glabrescents. Flors pentàmeres 
grogues.Fruit en llegum. 

FLORACIÓ: De gener a abril. 

HÀBITAT: És una planta que necessita sol (heliòfila) i es troba als 
costers secs i rocosos dels vessants sud dels turons i putxets, sempre 
més o manco a prop de la mar i a altures que al nostre municipi no 
solen sobrepassar els 150 mts. 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca) i un redol a l'est de la pe-
nínsula Ibèrica ~ 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: Al nostre municipi es 
troba un poc per tots els llocs secs i assolellats. La trobam a les 
muntanyes de Sant Jordi, al Coll Baix i a s'Ovelleta, a s'Heretat, 
turons i putxets abans d'arribar al puig Negre, puig de ca'n Cardaix.i 
a son Bessó, al puig de ca'n Mateu i al puig Seguer. 

OBSERVACIONS: Abans, el dia de matançes, els al.lots es 
dedicaven a tallar gatoves pels voltants de Cala Rajada. Les enfilaven 
en una corda i les duien rossegant fins a la casa matancera, on ja 
entrada la nit feien un fogueró. Les gatoves, quan cremaven, feien 
un gran soroll. Ara, als voltants de Cala Rajada, quasi ja no en que
den. 
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